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Ya se conocen los textos legislativos para el desarrollo de la nueva Polí-
tica Agraria Comunitaria (PAC), y podemos afirmar que no se vislum-
bran grandes cambios. Nuevamente los objetivos teóricos de la PAC

son aniquilados desde el desarrollo legislativo, cuyo ideario real es cambiar
lo menos posible. El sometimiento a los acuerdos de libre comercio seguirá
condicionando de manera determinante la volatilidad de los precios de los ali-
mentos producidos, en un mercado donde se opera al dictado de fondos de
inversión especulativos y los intereses de la industria y la gran distribución
agroalimentaria. Los dientes de sierra en los precios de los alimentos van a se-
guir siendo una constante, y delegar en los Estados la articulación de meca-
nismos de respuesta frente a las bajadas de precios va a intensificar y
consolidar situaciones de dumping encubierto entre los estados miembros de
la UE. No es posible dotar de estabilidad a los mercados sin intervenir con po-
líticas públicas de regulación y control de la producción. No hablamos sola-
mente de los precios a la parte productora, en lo cotidiano somos testigos de
cómo se están vendiendo estructuras de producción (léase bodegas de vino,
estructuras de producción hortofrutícola, …) a fondos de inversión especula-
tivos (asiáticos especialmente) y a la industria agroalimentaria. Y en numero-
sas ocasiones vemos a responsables políticos haciendo la ola a estás
operaciones especulativas, cuando en realidad es una auténtico drama estar
liquidando estructuras y producción desde una óptica económica y social. El
cortoplacismo se está convirtiendo en lo estratégico y eso es muy peligroso.
Es imprescindible que abordemos desde las instituciones locales el futuro del
sector agrario desde una perspectiva estratégica, sin caer en la tentación de
aplaudir mayores niveles de subsidiaridad, y dotando de contenido desde lo
local a los objetivos teóricos de la propia PAC en torno a una actividad agraria
sostenible, productora de alimentación sana y que reconozca el trabajo de las
personas productoras mediante precios que garanticen salarios dignos. Y de-
bemos seguir insistiendo que no es posible permitir que personas que no pro-
ducen alimentos sigan cobrando ayudas PAC del primer pilar; que las
personas pensionistas tienen derecho a una pensión mínima (nos sumamos a
las reivindicaciones de los colectivos de pensionistas) digna equiparable al
resto de la población, y puedan ceder sus tierras y estructuras de producción
(incluyendo las ayudas PAC) a nuevas personas que se incorporen a la activi-
dad agraria; y que realmente dotemos de una centralidad estratégica a la in-
corporación de nuevas personas a la producción de alimentos. La alimentación
debe guiar las políticas públicas locales e internacionales, y debe convertirse
en un elemento de equilibrio del desarrollo y gestión territorial del mundo
rural y el mundo urbano. La demanda de una alimentación sana por parte de
la población debe convertirse en el contrapunto de las políticas y prácticas
agrarias especulativas, y a partir de ahí podemos articular los cambios que
propugnamos. Sólo desde el interés y el apoyo de una mayoría social son po-
sibles los cambios de fondo.
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Atzo arte, ez nekien zer
zen “The best 50 restau-
rants”. Ziur inoiz –be-

harbada, urtero– entzun izan
dudala zer edo zer, baina… ez
dit axola izan, ez dit ezer piztu…
atzo arte. Bai, atzo arte.

Izan ere, Euskadi Irratian horren
gainean luze hitz egin zuten –lu-
zeegi nire gusturako, ziur aski–,
eta nekea sentitu nuen. Bai, ne-
katzen naute geure burua haus-
potzeko antolatzen ditugun
ekitaldi handiusteek –gainera,
kanpotik ekarritako ekitaldiok
glamour handiagoa ematen digu-
telakoan–. Nekatzen nau behin
eta berriz mezu bera entzuteak:
munduan kokatzen gaitu, errefe-
rentziazkoak gara, ekitaldiok
duten eragin ekonomikoak –egu-
nero-egunero bertan gaudenok
inongo eraginik izango ez ba-
genu bezala–. Nekatzen nau le-
hiak. Nekatzen naute adierazpen
hutsalek. Eta, azkenean, nekea-
ren nekeaz irratia itzaltzen dut.
Faktoria saioan ere sukaldaritzaz
aritu ziren. Leioako Ostalaritza
eskolako irakasle bat elkarrizke-
tatu zuten –Eneko Atxa sukalda-
riak han ikasi omen zuen–. Eta
kezkaz entzun nituen bere hit-
zak. Ikasleek nik entzun nitue-
nak sinesten badituzte, jai

daukagu.

Irakasle horrek esandako esaldi
bat, alabaina, bueltaka darabil-
kit, eta, sinetsi iezadazue: sutan
jartzen nau. Etorri zen esatera
gauza berriak egin behar direla
sukaldean, aprobetxatu behar
dela gaur egun dugun aukera pa-
regabea: munduko edozein toki-
tatik ekarri ahal ditugula
jatekoak; eta edozein sasoi izan
arren, denetarik topa daitekeela.
Falta zitzaion esatea “eta auke-
ran, merke-merke”. I+D?

“Edozein tokitatik ekarri ahal
ditugu jatekoak”
Bai, jaun-andreok, halaxe da.
Munduko beste puntatik edozein
gauza ekarri ahal dugu, baita ja-
tekoa ere. Eta deskuidu batean,
gainera, gure poltsikoa asko es-
tutu gabe. Baina denak du bere
kostua, guk ordaindu ala ez.
Nork ordainduko du garraioa?
Jaki horien kontserbatze lanak
nola egiten da eta nork ordain-
duko? Nola ekoitzi dira? Zein
baldintzatan egin dute lan lan-
gile horiek? Soldatarik ba al
dute? Zenbatekoa? Multinazio-
nalen bat dago tartean? Nazioar-
teko enpresa horren langileak
dira eskuak eta bizia jarri dute-
nak ala nekazariak? Ala, akaso,

nekazari azpikontratatuak dira?
Zer ondorio ekonomiko eta so-
zial ditu ekoizpen mota horrek –
aguakatearen adibidea hor
dugu–?

Prezioa merkean erosi ahal dugu;
kostua gure bizkar gainean jarri
beharrean, munduko beste punta
horretan dauden bizkar haien
gainean jar dezakegu; eta jaki ho-
rren balioa, non da? Eskuartean
duzun jaki horren balioa bidaian
galdu egin zen. Jatorrian du ba-
lioa jaki horrek; erein, zaindu eta
jaso duen nekazarien eskuetan,
euren bizitzetan; era berean, jaki
horrek balioa du nekazari/base-
rri/ingurune/eskualdeaz jabet-
zen garen heinean; eta ez aberats
kumeok egin nahi dugun sukal-
daritza berritzaile, esperientzia
sortzaile eta puntako horretan.
Ez, jaun-andreok, ez.

“Edozein sasoitan topa daiteke
denetarik”
Bai, jaun-andreok, halaxe da. He-
mentxe bertan, tomateak urte
osoan zehar ditugu: Labeldunak,
kalitatezkoak eta hidroponikoak
–ui, azken hori ez nuen esan
behar!–. Zoragarria, ezta? Eta ez
lehen bezala, ezin egin menu bat
urte osorako balio zuena… Natu-
raren zikloak… zeini inporta

The best 50 restaurants: hor

ote al dago glamourra?
Josebe Blanco, Pikunietatik hausnarrean



iritzia

nekazaritza iraunkorra · 5

zaio hori? Natur… ez al zen marka
bat? Nik zer nahi neure azken as-
makizunetarako/esperientziata-
rako, huraxe izan!

Argi ikusten dut bi mundu parale-
lotan gaudela irakasle hori eta
biok. Sukaldearen funtzioa ez dela
bera biontzat. Nire ustez bi oina-
rri behar ditu jatekoarekin lotura
duen edozein jardunak:
· Jatea DENON eskubidea da; are
gehiago, ONGI JATEA –osa-
suntsu eta osasungarri, alegia–
denon eskubidea da
· Jateko GUZTIEK dute JATORRI
bera: NEKAZARITZA edota
ARRANTZA

Ondorioz, NEKAZARION eta
A R R A N T Z A L E O N
lana/ardura/eginbeharra zera da:
Gure komunitateari –gure herri-
kideei, azken finean– jateko ona
ematea. PUNTO.
Hortaz, gure helburua ezin da
izan esportaziorako produktuak
sortzea. Baizik eta gure inguruko
pertsonak modu osasuntsuan eta
osasungarrian elikatzea. Gure jen-
dartetik asko jasotzen dugu –bes-
teak beste, diru laguntza
publikoak– eta gure jakiekin ba-
tera, paisaia, ondarea eta abar it-
zuli behar diogu, puzle bereko
piezak baikara. Neurri berean ez
litzateke bidezkoa izango gure et-
xaldetako helburua izatea eliteent-
zako jakiak sortzea, eta
gainontzeko herrikideen elikadura
nazioarteko enpresen negozioaren
menpe utzi, jakinda kalitatetik eta
osasungarritasunetik oso urrun
daudela.

Elikaduraren negozioa eta sukal-
daritza garaikide eta berritzailea-

ren aro honetan iparra galduta
daukagu. Izan ere, ahaztu egin
zaigu sukaldean aritzen garela ja-
tekoa prestatzeko. Jatearen lehen
funtzioa elikatzea dela. Jakina, ho-
rrek ez du kentzen janariaz gozat-
zea eta abar: osasungarritasuna
eta gozamena bateragarriak izan
daitezke! Jakiak sortzen dituzten
baserritarrak ere ahaztu egin zaiz-
kigu. Egunotako adierazpenetan
inongo sukaldariri ez diot entzun
ezertxo ere euren sukaldean era-
biltzen dituzten jakiei buruz, ezta
horiek ekoizten dituzten baserrita-
rrei buruz –beharbada euren ja-
kien jatorriari ez ote diote
erreparatzen normalean?–. Inork
ez du esan euren sukaldearen os-
pearen atzean, euren lanaz gain,
dituzten lehengaien kalitatea da-
goela. Pena handia litzateke or-
daindutako iragarkietarako uztea
adierazpenok.

Jatetxeei dagokienez, goazen gure
errealitate xumera: zuek zeren
arabera aukeratzen duzue jatet-
xea? Gu, normalean, beti joaten
gara berberera –ez naiz ausartzen
izena ematera, publizitate ezku-
tutzat har baitezake baten batek–,
gertutasuna bilatzen dugulako;
badakigulako ezagutzen dituela
produktuak, horien atzean dauden
pertsonak, kalitateari begiratzen
diotelako –ekologikoak izaten
saiatzen direla–, goxo prestatzen
dutelako, atseginak baino atsegi-
nagoak direlako… Ez dakit zuek,
nik jakin nahi dut zer jaten ari nai-
zen: zein etxetakoak diren jakiak,
nola ekoitzi diren, nola prestatu
dituzten… Hori eta gehiago jakin
nahiko nuke horrek emango baitit
ezagutzera jaki bakoitzaren arima
eta historia. Horrela, nekazari ho-

rrek eta egindako lanak hartuko
dute beren tokia gure mahaiaren
bueltan. Sukaldariaren jakinduria
ere txertatuko da jaten ari naizen
horretan. Benetan, orduan gozat-
zen dut jaten ari naizen horretaz;
une horretan nekazariak, jakiak
eta sukaldariak osatu baitute per-
fekzioa. Bale, ez dute makina so-
fistikaturik izango sukaldean,
baina gehienetan perfekzioak xu-
metasunean du iturria. Zuek ez di-
tuzue gorrotatzen potetako
menestrak? Nik bai, gorroto ditut,
eta sukaldariak menestra horren
potetasuna disimulatzeko hartu-
tako lana barregarria egiten zait –
barkatu gordina–: plater hori
hutsik dago, eta tripa beteko du,
baina ezer gehiago ez.

Ematen du ongi jatea oinarrizko
beharra eta eskubidea izatetik pa-
satu dela aberatsentzat diseinatu-
tako esperientzia gastronomikoa
izatera. Hori noski, apaintzen da
glamour apur batekin eta saltzen
digute gure herrialde honetan zer
ondo jaten dugun denok ere, zer
garrantzitsuak garen munduan,
goi mailakoak garela, gourmet
hitza han eta hemen… Hori bai,
gero, gure egunerokotasunean,
herri xumeak edozein gauza janda
beteko du tripa! Barkatuko didate
denek, baina amu hori ez dut
irensten.

Horregatik guztiagatik nahiago
dugu herriarentzako jatekoa egin.
Izan ere, geure gaztari glamourra
ez dio emango inongo handiustek,
baizik eta meriendarako gure
gazta aldarrikatzen duen umeak.
Horrek betetzen baititu tripa eta
bihotza.
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ECVC - Europa

Textos legislativos de la Comisión sobre
la política agraria post 2020 : una Política
no común y sin rumbo

La Comisión Europea se
niega a orientar la agri-
cultura hacia modelos

agrícolas sostenibles, para el
medio ambiente, la economía,
que pague un salario decente a
todos los agricultores y responda
las expectativas de la sociedad.

En su presentación de los textos
legislativos sobre la nueva PAC
2021-2027, la CE entrega a los Es-
tados miembros la responsabili-
dad de aplicar las reducciones
presupuestarias y se desentiende
de la volatilidad y las bajadas de
los precios y las crisis del mer-
cado, de este modo asume la
gran responsabilidad de poner
fin a una política común y soli-
daridad entre los Estados miem-
bros.

SUBSIDIARIDAD Y
SIMPLIFICACIÓN
Para ECVC la propuesta de la
CE sobre la PAC, basada en la
simplificación y subsidiaridad a
través de los Planes Estratégicos
y el nuevo modelo de entrega
supone una grave fragmenta-
ción de la PAC. Aún existiendo
un marco europeo de objetivos
comunes, ese grado de fragmen-
tación y subsidiaridad que se les
da a los países va a profundizar
en las diferencias entre agriculto-
res de la Unión Europea, entre
las condiciones para producir,
las condiciones laborales y las di-
ferencias económicas así como la
distorsión del funcionamiento
del mercado único a nivel euro-
peo, creando competencias deri-
vadas de la distribución de las
ayudas de la PAC.

REsPONDER A cRIsIs
cON AyUDAs DE PAc y
sEGUROs NO sIRvE.
El mercado de la UE hoy está

absolutamente condicionado
por los acuerdos de libre comer-
cio que la UE tiene en la OMC y
TLC. En este sentido este mer-
cado está sometido a la volatili-
dad de los precios y dominado
por los operadores más fuertes
:los fondos de inversiones espe-
culativas, la industria y la gran
distribución agroalimentaria.
Ante esta situación, la Comisión
( en la propuesta legislativa) no
responde y se desentiende, lle-
vando a los estados la responsa-
bilidad para atender la gestión
de crisis con las ayudas y los se-
guros. Desde ECVC rechazamos
los seguros agrarios destinados a

las crisis del mercado porque su-
ponen una privatización de las
ayudas de la PAC y no van a re-
solver las crisis. ECVC plantea
que la forma eficaz de afrontar la
situación de los mercados es con
políticas públicas de regulación
y control de la producción.

DIsTRIbUcIóN DE LAs
AyUDAs

ECVC no comparte que las
ayudas se den en función de las
hectáreas que cada agricultor
dispone, ni tampoco que estén
desacopladas de la labor de la
producción de alimentos. ECVC
valora la propuesta de la distri-
bución obligatoria de las ayudas
hacia los pequeños y medianos
agricultores, sin embargo, ECVC
plantea que la Comisión aclaré y
defina en que consiste esa redis-



Reunión bilateral entre COAG
y Phill Hogan el 25 de junio

en Madrid.
Este encuentro se enmarca

dentro de la campaña reivin-
dicativa “Más Europa, mejor
Europa: por una agricultura

social y profesional, por una
agricultura con

agricultores/as”, que esta or-
ganización inició el pasado 21

de mayo en Bruselas. 
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NPB-PAC

tribución.

TOPEs DE AyUDA
ECVC defiende el tope de
60.000 euros y rechaza la subida
a 100.000 euros. Por otro lado,
considera que se debe tener en
cuenta la renta y el empleo en

todas las explotaciones y no so-
lamente en las de más de 100.000
euros de ayudas. En este último
caso, estas explotaciones debe-
rían tener un límite en el número
de trabajadores contratados a
considerar.

ECVC se encuentra en un pro-
ceso de valorización y se plantea
reuniones con la Comisión Eu-
ropea las próximas semanas
para clarificar y contrastar la
propuesta legislativa ya que hay
muchos elementos que necesi-
tan aclaración. 

Para ECVC, la Comisión Euro-
pea con este texto , además de
poner en juego el futuro de los
agricultores y los sistemas ali-
mentarios en Europa, también
pone en riesgo el propio pro-
yecto de cohesión europea.

Imagen de miembros de ECVC en la Conferencia del 23 mayo
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Noiztik duzu basoa eta baso-
gintzaren inguruko zaleta-
suna? 

Txiki txikitatik gustatu izan
zait basoa eta natura. 18 urte-
rekin, Derioko nekazaritza es-
kolan basogintza eta
jardineritzari buruzko goi
mailako zikloa egin nuen eta
horren ondorioz ikasi nuen
zertxobait basogintza eta lan-
daketei buruz. Esan beharra
daukat ni ez naizela basogint-
zan aditua, eta egin ditudan
landaketak nire kapritxoaga-
tik egin ditudala. Nire helbu-
rua ez da  inoiz izan
landaketa hauetatik etekin
ekonomikoa ateratzea, baina
badirudi horretarako ere au-
kera eman dezaketela.

Nola deskribatuko zenuke
gaur egungo basoen egoera? 

Esango nuke basoen egoera
urtetik urtera hobetzen doala.
Gero eta zuhaitz zaharragoak
dauzkagu, eta urtetik urtera
gero eta baso-lur gehiago gel-
ditzen dira bertan behera,
inork landatu gabe. Hauek
urteen poderioz, bertako baso
bilakatuko dira. Horren adie-
razgarri da basoei lotutako
hegaztiak gorantz doazela.

Aldiz, landa eremua galtzen
ari da, eta habitat honi lotu-
riko hegaztiak adibidez behe-
rantz doaz.

Egur aprobetxamendurako
egindako landaketa edo “ba-
soak”ordea, egoera zailean
eta momentu erabakigarrian
daude. Azken 4 urteotan,
banda marroiak (Lecanosticta
acicola) izeneko onddoak ika-
ragarrizko indarra hartu du
eta adin guztietako intsinis
pinu landaketak moztu beha-
rrean aurkitu dira. Gauza al-
datzen ez bada, zerrategiek
urte gutxi barru atzemango
dute egur falta. Larizio pi-
nuak ere, banda gorriak
gogor astindu ditu azken ur-
teotan. Douglas izeiak ere,
“roya suiza” (Phaeocryptus
gaeumannii) onddoak era-
ginda horitzen ari dira. Euka-
liptoen hostoetan ere,
Mycosphaerella generoko
onddoek eragindako orbanak
nonahi aurki ditzakegu… 

Argi dago azken urteotan
onddoek eragindako gaixota-
sunak indarra hartzen ari di-
rela. 

Zuhaitzen monolaborantzak
paisaia aldatzeaz gain ze

ekarri du?
Esan beharra dago intsinis

pinuaren monolaborantzak
diru asko utzi duela gure in-
guruan. Baina, monolabo-
rantzak beste ondorio batzuk
ere baditu, biodibertsitatearen
galera esaterako. Habitat ba-
koitzak, habitat horri loturiko
bizidunak izaten ditu. Zen-
bait eta habitat mota gehiago
eduki, basoak, zelaiak, la-
rreak… orduan eta izaki bizi-
dun desberdin gehiago
izango dira. Gure inguruan,
garai batean basoak ziren lu-
rrak, zelaiak ziren lurrak eta
beste hainbat erabilera des-
berdin zituzten lurrak, gaur
egun egur ekoizpenerako  zu-

haitz landaketaz estaliak di-
tugu.

Honetaz aparte, espezie ba-
karrarekin egindako landake-
tak gaixotasun eta izurriteen
aurrean arrisku handiagoa
izaten dute. Adibide oso gar-
bia da intsinis pinuarekin ger-
tatzen ari dena. Lurraldearen
eremu baten hasi zena, de-
nera zabaltzen ari da, eta uste
baino askoz azkarrago. 

Zein da basoa eta zuhaitz
landaketaren arteko ezber-
dintasuna?

Nire ustetan, basoa, eremu
baten berez ateratzen diren
zuhaitz, zuhaixka eta landare
belarkarez estalia (soilguneak
ere izan daitezke bertan) da-
goen eremua da. Espezie des-
berdin asko egoten dira
bertan. Adin guztietako zu-
haitz eta zuhaixkak egoten
dira, zaharrak, gazteak, hil
zorian daudenak, hil direnak.
Adituek diote hildako zuhaitz
batek bizirik dagoen batek
baino bizi gehiago daukala,
onddo eta intsektu ugari ego-
ten baitira bertan. Forma al-
detik ere oso zuhaitz
desberdinak aurkitu genit-
zake basoan, adartsuak,

«Espezie bakarrarekin egindako landaketak
gaixotasun eta izurriteen aurrean arrisku
handiagoa izaten dute. Adibide oso garbia
da intsinis pinuarekin gertatzen ari dena»

«Gauza aldatzen

ez bada,

zerrategiek urte

gutxi barru

atzemango dute

egur falta»

Aitor Galdos Oñatiko basozain eta basozalea dugu. Egungo basoen eta landaketen inguruan aritu
gara berarekin. 
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punta  bat baino gehiago di-
tuztenak, erditik puskatuta-
koak, zuloz beteak… Bizidun
desberdin askorentzat gorde-
lekuak izaten dira hauek.

Landaketak aldiz, helburu
jakin batekin sorturiko zuhaiz-
tiak izaten dira, egur aprobet-
xamendurako, fruituen
aprobetxamendurako, erretxi-
naren aprobetxamendurako
etab. Normalean espezie baka-
rra ibili izan da eta adin be-
reko eta forma berdineko
zuhaitzak izaten dira. Egur
aprobetxamendurako denean,
ahalik eta adar gutxien dituz-
ten zuhaitzak uzten dira,
zuzen zuzenak, punta baka-
rrekoak, zulorik gabeak.
Beraz, bertan babesa bilatzea
zailago zaie beste bizidun bat-
zuei. Landaketa askotan, az-
pian dauden zuhaixkak ere
moztu egiten dira, eta soilik
zuhaitzak aurki ditzakegu,
gainerako extraktoak falta di-
relarik. Mozteko garaira iris-

ten direnean, zuhaitz guztiak
moztu eta berriz landatzen
dira. Azken batean, baratze
batean patatarekin edo beste
edozein ortuarirekin egiten
dena egiten da zuhaitz hoie-
kin.

Landaketa baso bihurtu dai-
teke?

Bai. Gaur egun zenbait intsi-
nis landaketekin hori gertat-
zen ari da.  Pinuak zahartu
egin dira, batzuk hiltzen eta le-
hortzen hasi dira eta hauen
tartetik bertako espezieak
datoz, haritzak, urkiak, pa-
goak… Espezie desberdin de-
xente eta adin
desberdinetakoak aurki genit-
zake garai bateko landaketa
hauetan. Esan bezala, baso bi-
hurtzen ari dira.

Ze motatako landaketak egin
dituzu? Non eta noiztik?

Duela 13 urte, etxe inguruan
ditugun malda handiko be-

lardi batzuetan zerbait egin
behar genuela erabaki genuen.
Garai batean bertako belarra
segaz moztu eta eskuz egiten
genituen belar lanak, baina
azken urteetan ardiak larrean
ibiltzen genituen, makinak
sartzeko aldapa handiegia
baita. Honetaz aparte, tarteka
lurjausiren bat ere izaten zen.
Hau kontutan hartuta, lurzo-
ruari eutsi eta ardientzat jana
izatea bermatuko zuen espe-
zieren batzuk landatzea era-
baki genuen. Honela,
gereziondoak eta lizarrak lan-
datu genituen 3 bat Ha-tan. Bi
espezie hauekin lortu duguna
da belardia mantentzea eta
lurzoruari eustea. Gainera, ur-
tero Iraila eta Urria artean,
adarrak inausten dizkiegu eta
hostoak ardiek jaten dituzte.
Inausketa hauekin egurraren
kalitatea hobetzea lortzen
dugu. Hazkunde aldetik ere
uste baino emaitza hobeak
ematen ari dira, gereziondoak

urtean 4,5 cm bataz beste ira-
bazten dute perimetroan eta
lizarrek 3,5 cm. Konifera espe-
zie batzuk azkarrago hasiko li-
rateke, baina hauen azpian ez
genuke belardirik izango.
Beraz, gereziondoak eta liza-
rrak, “silvopastoreo” moduan
erabiltzeko oso espezie apro-
posak direla ikusi dugu.

Bestalde, 2016an, banda ma-
rroiak kaltetutako 20 urteko
pinudi bat bota genuen. Pi-
nuak geuk bota genituen eta
saiatu ginen berez zetozen zu-
haitz gazte gehienak errespe-
tatzen. Horrela pinuak bota
ostean, hainbat eremutan
basoa jantzia genuen, berez
ateratako haritz, urki, lizar, as-
tigar, gaztaina eta abarrekin.
Ondoren, 2017an, hutsuneak
zeuden tokietan espezie horie-
tako landareak landatu geni-
tuen. Hauekin batera fruitua
emango duten beste zenbait
zuhaixka ere bai, gorostiak,
gurbitzak… Landaketa honek,
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Aitor Galdos

denbora gutxi barru, baso it-
xura hartuko duen esperantza
daukagu. 

Ze onura ekarri dizkio egi-
niko landaketak inguruari?

Gereziondo eta lizar landa-
ketarekin gure helburuak lor-
tutzat eman ditzakegu.
Lurrari eustea lortu dugu eta
belardia mantentzea ere bai.
Honetaz aparte, hainbat ani-
maliarentzat jan ugari ematen
dute gereziondoek. Gainera
nahi izanez gero, baliteke he-
mendik urte batzuetara  kali-
tatezko egurra saltzeko
aukera izatea… Baina orain-
dik 13 urte besterik ez dituzte.

Iaz egindako hostozabal
landaketan berriz oraindik
goizegi da onurak nabarment-
zeko. 

Norbanakoren batek landa-
ketak egin nahiko balituzke,
zer eduki beharko litzateke
kontutan?

Lehendabizi, landaketa ho-

rren helburua zein den argitu
beharko litzateke.

Kontserbaziora bideratu-
tako landaketa bat nahi izanez
gero, erreza da. Inguru horre-
tan, berez zer espezie aterat-
zen diren ikusi, eta horiexek
landatu. Hemengo baldintza
klimatikoekin, lan asko egin
gabe bertako baso polita atera
daiteke aurrera. Eta lanerako
gogo pixka bat izanez gero,
inausketa eta bakanketa bat-
zuk egin, eta kalitatezko egu-
rra produzituaz, sos batzuk
ateratzeko aukera era egongo
litzateke.

Landaketa horren helburua,
produkzioa eta etekin ekono-
mikoa ateratzea bada, gauza
asko konplikatzen da. Duela
urte gutxi arte, erreza zen. Int-
sinisa landatu, soilketa bidez
moztu eta berriz intsinisa lan-
datu. Baina hori amaitu da,
momentu honetan zaila da
esaten zein espezie izango
den errentagarriena. Eukalip-
toa kenduta, gainontzeko es-

pezieak hazkunde ertaineko
(60 bat urteko turnoak) espe-
zie moduan hartzen dira (se-
kuoia, kriptomeria,,,) Intsinisa
bezalako espezie bat aurkitzea
ez da erraza izango. Amerike-
tatik ekarri eta oso ondo ego-
kitu zen hemengo
baldintzetara, orain landatzen
ari diren espezieak horrela
egokituko dira? Denborak
esango du.  Criptomeria japo-
nica landatzea modan jarri da,
baina inork ez daki nola erant-
zungo duen eta ze kalitateko
egurra emango duen. Beste
basojabe batzuk eukaliptoa-
ren aldeko apustua egin dute,
baina kontutan hartu behar da
eukaliptoa papera egiteko era-
biltzen dela. Beraz, hemengo
zerrategientzat ez du balio.
Berriz ere espezie gutxi bat-
zuen monolaborantzaren au-
rrean aurki gaitezke eta
litekeena da beste gaixotasu-
nen batzuek landaketa hauek
kaltetzea intsinisarekin ger-
tatu den moduan.

Nolakoa izan beharko litza-
teke basogintza eredu jasan-
garri baterako bidea?

Basogintza jasangarri baten
gakoa ustiatzeko edo azken
aprobetxamendua egiteko
moduan dagoela.  Soilketa
bidez egiten diren aprobetxa-
menduak jasangarriak izan
daitezke?  Hemen daukagun
orografia eta klimari begira-
tuta, nik ezetz esango nuke.
Landaketa bat mozteko adi-
nera iritsi eta eremu horretako
zuhaitz guztiak botatzea,  ika-
ragarrizko aldaketa da ingu-
rune horretako bizidunentzat.
Honi lurraren erosioa gehitu
behar zaio. Basogintza jasan-
garria izateko, entresaka edo
bakanketa bidez ustiatu be-
harko litzatekeela.  Kalitaz-
teko egurra lortu eta soilik
diametro, neurri edo bal-
dintza jakin batzuetako zu-
haitzak atera . Baina ustiapen
modu hori errentagarria
izango litzateke? Hori adituek
esan beharko dute. 

Gereziondo eta Lizar landaketa
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Nos dicen que hemos salido de la crisis, pero ¿qué es lo que
vemos a nuestro alrededor?:

·Cada vez más pobreza, no poder llegar a fin de mes, trabajos
precarios...

· Las políticas neoliberales han provocado que cada vez más
gente no pueda acceder a una vivienda, alimentación, energía,
desarrollo infantil, ocio y cultura.

· La discriminación se perpetúa aún más en el caso de las muje-
res en un mercado laboral segregado profesionalmente y que im-
pide desarrollar proyectos de vida independientes.

· La juventud sufre elevadas tasas de desempleo y precariedad;
les estan negando su presente y condenado a no tener futuro.

· Las pensiones están en un punto de mira: pretenden arreba-
tarnos nuestro derecho a unas pensiones públicas dignas y en ese
objetivo estas empobrecen año tras año a las personas pensionis-
tas.

Nuestras instituciones no hacen lo necesario para asegurar un
sistema de protección social público y de calidad, ni contra la po-
breza y la exclusión social. Por ello, la Carta de Derechos Sociales
de Euskal Herria estamos llevando a cabo una iniciativa legislativa
popular (ILP), porque la prioridad de las instituciones y de las po-
líticas públicas debemos ser las personas, no los bancos ni las gran-
des empresas ni los especuladores.

Qué pedimos en la ILP:
Adopción de medidas que vayan encaminadas a garantizar y

mejorar los derechos sociales para atajar la pobreza y la exclusión
social. Por ello, en la ILP presentada planteamos la necesidad de
modificar la Ley 18/2008 para la Garantia de Ingresos y La Ley
3/2005 de Vivienda para incluir las siguientes medidas:

·Bajar la edad exigida para acceder a la RGI de 23 a 18 años.
También para las personas menores de 18 en situación de necesi-
dad especial.

· Bajar la exigencia de empadronamiento de 3 a 1 año.
· Reconocimiento de todas y cada una de las unidades de con-

vivencia en un mismo hogar.
· Derecho a la RGI para cada una de las unidades de convivencia

sin limitar su número por residir en un mismo hogar.
· Incremento de la cuantía de la RGI que sirva también para

complementar las bajas pensiones, y los bajos salarios tomando
como referencia el SMI:

-100% del salario mínimo interprofesional para las unidades
de convivencia unipersonales.

- 150% del salario mínimo interprofesional para las unidades
de convivencia de dos personas.

-200% del salario mínimo interprofesional para las unidades
de convivencia de tres o más personas.

· Hacer de las AES un derecho subjetivo para que su concesión
no dependa de las posibilidades presupuestarias, sino de las ne-
cesidades a las que debe responder.

· Garantizar el derecho efectivo a una vivienda en alquiler sin
que pueda sustituirse por un subsidio económico. La renta no
podrá superar el 15% de los ingresos, cuando el conjunto de los
ingresos de las personas que conviven en la vivienda, sea igual o
inferior a la RGI.

Por todas estas razones y porque tenemos alternativas a las
vidas precarias que quiere imponernos el capital, animamos a tra-
bajadoras y trabajadores, pensionistas, jóvenes, mujeres, personas
migrantes, refugiadas, estudiantes... a firmar esta ILP así como a
secundar todas las movilizaciones que a favor de ella se convo-
quen. 
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berriak

Zarea deitzen da ekain
hastapenean Hazpar-
nen (Lapurdi) ideki

den etxe ekoizpen saltegi be-
rria. Hamalau ekoizle barne
dira, inplikazio hein desber-
dinekin. Hiri erdian kokatzen
da saltegia, “Hamalaua” den-
daren tokian. Gasna eta fruitu
barazki saltzaile zen Pantxix
Bidartek laborari talde bati
utzi nahi izan du bere saltegia
eta hiruzpalau ekoizleren ar-
tean hasi dira egitasmoaren
gogoetatzen. Idoki marka
pean ala biolojikoan izaiteak
ditu lotzen talde kideak. To-
kiko eta kalitatezko etxe

ekoizpenak proposatu nahi
dituzte urte osoan, eskaintza
zabalarekin : fruitu eta baraz-
kiak, oilasko eta arroltzeak,
haragia, gasna eta esnekiak,
erreximenta, Ezpeletako bi-
perra... Laborari gehienak
Hazparne aldekoak dira eta
falta ziren ekoizpenendako
(izozki, Irulegiko arno, Ezpe-
letako biperra...) urrunagoko
etxaldeak sartu dira. Saltegia
asteartetik larunbatera idekia
da udan, tarteak ttipituko di-
relarik hain segur udazke-
nean. “Langile bat hartu
dugu denbora erdiz eta labo-
rari zonbaitek ere denbora

emaiten dugu saltegian egoi-
teko”, zehazten du Domini-
que Aincy, Hazparneko
laboraria eta proietuaren era-
mailetarik batek. Hamalau
ekoizletarik sei prest agertu
dira saltegian inplikatzeko,
besteek ekoizpenak uzten di-
tuztelarik bakarrik. Ondorioz,
salmentan egiten duten ira-
bazi heina desberdina dute
batzuk eta besteek.   Egitura-
keta sinplea nahi izan dute
ere talde kideek. Laborari
batek erosi du egoitza (talde-
ari saltzeko asmoz ahalak iza-
nen direlarik) eta banko
mailegu batekin pagatu dute

negozio funtsa, hiru laborari
berme izanki. Beste kideek
100 euroko saria pagatu
behar dute taldean sartzeko.
“Hein hori aski apala da et-
xalde ttipiek ere sartzeko au-
kera ukan dezaten eta
norbaitek joan nahi duelarik,
aski errexki bere lekua utz
dezan beste bati”, dio Domi-
nique Aincyk. Kideetan,
multxo bat bada instalatu be-
rriak direnak eta merkatu bila
ari zirenak ; saltegiarekin sal-
bide baliagarri baten idekit-
zeko esperantxa dute.
Abiatzea aski baikorra izan
dela dio taldeak. “Erantzun
ona da mementoan, tokiko
ekoizpeneri sensible da jen-
dea. Pantxixen klientek segit-
zen dute etortzen. Segitzeko
gogoa emaiten du”. Aldiz ba-
razki ekoizpenan dutela ahu-
lezia ohartarazi dute. Proietu
guzia Idoki eta Afogaren egi-
turen laguntzarekin eraman
da. “Idokik zinez lagundu
gaitu. Talde bat muntatzen
delarik, eta hain fite (10 hila-
betez egin da), ez gira denak
hein berdinean eta inportanta
da norbait izaitea taldearen
kudeatzeko, bazterreko la-
guntza horrek biziki ekarri
dauku”, azpimarratu du Do-
minque Aincyk.

Etxe ekoizpenak Zarean

Hartz gehiagoren sartzeko kontsulat publikoa

martxan Ekainaren 25an abiatu
da Pirineo mendebal-
dean bi hartzen sart-

zeko erabakiaren inguruko
kontsulta publikoa. Pirineo
Atlantikoko prefeturaren web

gunean atxeman ditaike txos-
ten ofiziala (www.pyrenees-
atlantiques.gouv.fr) frantsesez
eta gazteleraz. Edonorek bere
iritzia eman dezake uztailaren
25a arte. Frantses gobernuak bi

hartz emeren sartzeko eraba-
kia hartu du, txostenak dionez
abuztuaren 15a eta urriaren
30a artean egingo da sartzea,
Biarnoko Ossau edo Aspe iba-
rrean.
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Bidaxuneko ahate hazkuntza legaltasunera
berriz

Sasoieko lehen ahate ttipiak sortu
dira Bidaxuneko Couvoir de la Bi-
douze ahate hazkuntzan. Duela

urtea borroka abiatu zuten ELB sindika-
tuaren sustenguarekin animaliak hilt-
zea agindu zuelakotz administrazioak.
Duela aste zonbait, agindua ezeztatu du
azkenean administrazioak.

Hegazti gripearen zaintzeko neurri zo-
rrotzak hartu ditu frantses administra-
zioak. Bidaxuneko ahate hazkuntzan,
hegazti gripeak ez bazuen tropa jo, odol
azterketetan aztarna batzu aurkitzeaga-
tik, hiltze prozezuan sartzea agindu
zion administrazio sanitarioak 2017ko
ekainean.
Tokiko arraza zaharra hazten da Bida-
xunen, Kriaxera izenekoa, eta etxalde
bakarra da arraza hunen sortzaile dena.
Ahate ttipiak sortu ondoren, egun bat
dutela, hainbat ahate hazleek eskurat-

zen dituzte, gizentarazteko eta gibela
(foie) eta haragia ekoizteko. Bidaxuneko
tropa hiltzean sektore osoa irriskuan
emaiten zelako, borroka abiatu zen ad-
ministrazioarekin. Hunek ahateen hilt-
zea lortu ezean, saltze debekua ezarri
zion etxaldeari eta legaltasunez ezin
zuen sektorea hornitu. Legez kanpo an-
tolatu ziren hainbat ahate saltze, hazle-
eri eta ere herritarreri, elkartasunezko «
ahate adopzio » ekimen baten bidez.
Urte batez, administrazioak jazarpen
bortzitza bideratu du Bidaxuneko etxal-
dearen aurka. Kontrola ugari, traba des-
berdinak, segipen zorrotza bai eta
jendarma eta fiskalaren esku sartzeak
ere jasan zituzten Couvoir de la Bidou-
zeko laborariek. « Ahateek ez zuten gri-
perik eta zentzugabekoa zen denen
hiltzea eta sektore osoa ahultzea. Lege-
aren aurka jokatu gira, borroka zilegia
zelako », oroitarazi du Panpi Sainte-

Marie, ELBko idazkari nagusiak. Azpi-
marratu du ere hilabeteetan zehar aha-
teak analisiatuak izan direla eta beti
negatiboak atera direla.
Hilabete luzez, Bidaxuneko etxaldeari
buruz administrazioak bultzatu duen
jazarpen moralak eta itotze ekonomi-
koak argi erakutsi dute gaia politikoa
zela, sanitarioa baino gehiago. Horrega-
tik, 2017ko azaroan, negoziazioa abiatu
da ELB eta administrazioaren artean,
aterabide politikoa emaiteko egoerari.
Sasoia bukatua zuten ahate zaharren
hiltzea onartu dute hazleek bai eta et-
xaldearen garbiketa eta desinfekzioa.
Ordainez, etxaldea legez kanpoko zion
aginduaren kentzea onartu du adminis-
trazioak. 2018ko apirilan gauzatu da eta
ondorioz martxa legala du gaurregun
Couvoir de la Bidouze etxaldeak : ahate
ttipiak sortzen eta saltzen ahal ditu haz-
leeri urte bateko borrokaren ondotik.

Barazki ekoizleak egoera zailan

Azken asteetako eguraldi txarrak
barazkien ontzea trabatu du
eta galtze ekonomiko haun-

diak aurreikusten dituzte iparraldeko
barazki ekoizleek.
Neguko euri etengabeek udaberriko
eta udako kulturen landatzea zaildu

dute, ondotik argi eta bero eskasak ba-
razkien garapena trabatu dutelarik.
Ezetasunak eta hotzberoen gora behe-
rek bakteria ala onddoek sortu eritasu-
nak bultzatu dituzte ere. Ondorioz
berant haundia da uztan eta nekeziak
badira merkatuko edo kontsumo talde-

etako zareen hornitzeko astero. Batzuk
diote %40 edo %50eko galtzea jasaiten
dutela jazko urteari konparatuz. Egu-
raldia hobetu bada ere azken egunetan,
beranta eta galtzeak ez direla gaindit-
zen ahalko diote barazki ekoizleek.



laguntzarekin

La Via Campesina

Hermanadxs en este I
Encuentro Global de
Escuelas y Procesos de

Formación en Agroecología de La
Vía Campesina, reiteramos que
nosotras y nosotros desde la amplia
diversidad de la agricultura
campesina que practicamos en el
planeta, somos los  pueblos del
campo, quienes producimos los
alimentos y bienes necesarios para
la humanidad.  Estamos reunidos
en Cuba donde hemos podido
conocer muchas fincas y
cooperativas campesinas de la
Asociación Nacional de
Agricultores Pequeños de Cuba
(ANAP), nuestra organización
anfitriona.  De “organización
campesina a organización
campesina” hemos aprendido
mucho sobre la metodología “de
campesino a campesino,” que ha
permitido al Movimiento
Agroecológico de la ANAP
alcanzar uno de los más
importantes éxitos mundiales de la
masificación y escalamiento de la
agroecología campesina.
Somos campesinos y campesinas,
pequeños agricultores, pueblos
indígenas, pueblos sin tierras,
mujeres del campo, juventud rural,
pueblos pescadores, trabajadores

agrícolas y rurales que representan
organizaciones miembros de La Vía
Campesina de 41 países de África,
Asia, América, Europa y Oriente
Medio.

Reunidos en torno del objetivo de
potenciar el debate y la reflexión de
la formación en agroecología como
dimensión estratégica de La Vía
Campesina, y socializar, actualizar
y apuntar las líneas políticas y
acciones comunes de formación
política y técnica en agroecología
para el próximo período,
reafirmamos los principios de la
agroecología de los pueblos del
campo expresado en la Declaración
de Nyéléni.   Reivindicamos nuestro
derecho humano de seguir siendo
pueblos campesinos, consagrado
en la Carta de Derechos
Campesinos, y afirmamos que la
humanidad necesita de nosotras y
nosotros, y nos recusamos a
desaparecer a pesar de la
persecución y criminalización de
nuestras luchas.   Nosotras y
nosotros luchamos, perseveramos
y nos afirmamos como
sembradoras y sembradores de
esperanza.
Desde nuestra autonomía política
nos organizamos y luchamos por

garantizar nuestra existencia como
los pueblos que somos, y cumplir
con dignidad con nuestra
responsabilidad histórica y social de
avanzar en la construcción de la
soberanía alimentaria expresando
la agroecología como
materialización de  nuestro modo
de vida, generando abundancia en
la producción de alimentos sanos y
adquiribles para toda la humanidad
– alimentos para la Vida!
Denunciamos los intentos de
cooptar la agroecología para fines
capitalistas, y el robo y privatización
de nuestros conocimientos y
semillas mediante la “propiedad
intelectual.”

Como creadoras y creadores de las
agriculturas campesinas, la
agricultura campesina
agroecológica es expresión de
nuestra ancestralidad, constituyente
de nuestras múltiples
cosmovisiones resultantes de
nuestros procesos endógenos de
diálogo de saberes en los encuentros
de culturas que actualizamos en la
dinámica histórica.
Frente a los urgentes desafíos
contemporáneos venimos
sembrando agroecología
campesina por todos los

continentes, en relaciones directas
de Campesinas y Campesinos a
Campesinas y Campesinos en
nuestros territorios.  Con amor por
nuestro modo de vida, hemos
creado decenas y decenas de
escuelas campesinas y procesos de
formación en agroecología – tanto
en la educación formal como
informal – en todos los continentes.
Estas escuelas y procesos, que
siempre combinan la formación
técnica con la política de manera
horizontal, basado en el dialogo de
saberes e intercambio de
experiencias, son una fuerza en los
territorios, dotando a nuestras bases
las herramientas para la
transformación colectiva de
nuestras realidades.  Nos reunimos
ahora para estructurar un proceso
de articulación horizontal entre ellos,
para el fortalecimiento mutuo,
rompiendo las cercas del latifundio
del conocimiento en las ciencias
agrarias. Realizamos el rescate de los
saberes y formas de conocimientos
y realizamos procesos endógenos
de educación y formación popular
y formal en diálogo con los sistemas
públicos institucionales de
investigación y educación,
proporcionando a jóvenes y adultos
campesinas y campesinos las

Declaración de Guira de Melena – 
I Encuentro Global de Escuelas y
Procesos de Formación en
Agroecología de La Vía Campesina
Guira de Melena, Artemisa, Cuba 27 al 30 de Mayo de 2018. Centro Integral “Niceto Pérez”
de la Asociación Nacional de Agricultores Pequeños (ANAP)
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habilidades políticas y técnicas
necesarias para facilitar procesos
colectivos de producción, lucha,
resistencia y transformación.

Trabajamos para la superación de
todas las formas de opresión
patriarcal y de manifestación del
machismo con la afirmación del
feminismo campesino y popular.
Las mujeres han sido protagonistas
centrales de la agricultura
campesina agroecológica, y la
juventud tiene la capacidad,
creatividad y energía para su
masificación. El patriarcado frena
tanto a mujeres como a jóvenes, así
que el feminismo campesino abre el
camino hacia otro futuro mas igual,
mas humano, y mas ecológico.

En nuestro devenir de luchadoras y
luchadores por la emancipación
humana para mantener vivo al
campesinado, reafirmamos:
· la conquista de la reforma agraria
integral y popular y defensa radical
de nuestros territorios;
· la superación de todas las formas
de la explotación del trabajo
humano y de opresión étnica, racial,

cultural, política, de género y
generacional, de espiritualidad y
religiosa, y de clase;
· la masificación la agricultura
campesina agroecológica,
llevándola a escala territorial;
las semillas como patrimonio de los
pueblos al servicio de la humanidad;
· la lucha a favor de políticas públicas
de apoyo a nuestros propios
procesos de formación y de
producción, a través de la
agricultura campesina
agroecológica;
·  alianzas con sectores populares del
campo y de la ciudad, y con
académicos y investigadores, y
consumidores.

En la actualidad, enfrentamos una
batalla global por el campo, entre el
“modelo de la muerte” del sistema
capitalista con sus brazos financieros
y de agronegocio y agricultura
industrial, minería, los negocios del
agua y de las semillas, etc., y el
“modelo de la vida” de la
agricultura campesina
agroecológica. Frente a la
devastación capitalista, estamos
conscientes de que no hay solución

humana, y consecuentemente
ecológica, bajo el modelo de la
muerte. El capital es una forma social
necesariamente violenta que se
estructura bajo la explotación del
trabajo humano, la opresión de clase
y el racismo, y la depredación de la
naturaleza. El objetivo primero y
último del sistema es garantizar la
reproducción ampliada del capital,
apropiándose privadamente de las
fuerzas y capacidades humanas y
de la naturaleza como mercancías.
La Vía Campesina lucha contra el
capitalismo, por su superación, y
forja experiencias germinales
emancipadoras donde seamos cada
vez más “socialmente iguales,
humanamente diferentes y
totalmente libres,” productoras y
productores de bienes para la
satisfacción de las necesidades
humanas genuinas y universales,
como seres humanos conscientes de
nuestro pertenecer cósmico y sujetos
históricos, políticos, y agri-culturales.

La agricultura campesina
agroecológica es una herramienta
fundamental en esta lucha y en la
construcción de otra sociedad.  Es

por eso que en este Encuentro
hemos trabajado y construido los
elementos necesarios para el
fortalecimiento mutuo y horizontal
entre nuestras escuelas y procesos de
formación. Estamos construyendo
un proceso de articulación global de
todas nuestras escuelas y procesos
de agroecología, en donde estamos
trabajando líneas comunes de acción
y formación, intercambios de
personas, métodos pedagógicos,
planes y materiales de estudio, el
mapeo de nuestras experiencias
formativas, una biblioteca virtual y
cursos de formación, entre otras
herramientas.  Todo con la finalidad
de construir territorios campesinos
agroecológicos como nuestra
alternativa de la vida, en la batalla
contra el modelo de la muerte.

Denunciamos el cruel e injusto
bloqueo económico que los Estados
Unidos ha impuesto a esta hermosa
isla durante mas de medio siglo, y
señalamos que Cuba con su
Revolución es un faro que ilumina
el camino para el mundo entero,
hacía sociedades mas humanas y
justas.
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Nola laburtuko zenuke espe-
rientzia?

Mundu osoko jendea egon
gara, kontinente ezberdineta-
koak eskola agroekologikoei
buruz hitz egiten. Bakoitzak
bere herrialde edo herrietako es-
perientzia ezberdinak azaltzen
eta aurrera begirako ekintza pla-
nak nolabait diseinatzen. Hau
lehenengo topaketa izan denez,
gehienbat mundu mailako espe-
rientzien biltze bat izan da. Prak-
tikotasunetik eta alde
ideologikotik.

Zer pentsatu zenuen Ehne biz-
kaitik topaketa hauetan parte
hartzeko proposatu zintuzte-
nean?

Deitu zidatenean esanez nola
egingo ziren agroekologia esko-
len topaketa Kuban oso espe-
rientzia interesgarria izango zela
pentsatu nuen. Egia da nire aita
orain urte batzuk joana zela Ku-
bara agroekologia ikastaro bate-
tara, eta bertatik txundituta
etorri zen. Hori buruan, ezin
nuen bertako lana eta mugi-
mendua ezagutzeko aukera
galdu. Bestalde, VII. Konferent-
zian parte hartu eta gero, La Via
Campesinaren inguruan ge-
hiago sakondu eta ezagutzeko
gogoa piztu zitzaidan, eta Ku-
bako topaketa hauek aukera pa-

regabea eskaintzen zidaten.
Duda ere izan nuen, fetxak ez
baitziren batere onak gure lane-
rako, maiatza amaieran lan mar-
dula baitugu. 

Zer espero zenuen bertan aur-
kitzea? Eta zer izan zen aurkitu
zenuena?

Niri asko interesatzen zitzai-
dan praktikak ikustea, badakit
ez zela horretara bideratutako
topaketa, baina gero guk teknika
berriak ikastea beti dator ondo.
Baina lanketa ideologikoa ere
oso garrantzitsutzat dut, eta ho-
rren inguruan nola landu edo
beste herrialdeen esperientziak
entzutea nahi nuen. Izan ere, nik
Euskal Herrian argi ikusten dute
deslotura bat dagoela baserria
eta herritarren artean, agroeko-
logiaren printzipioak nola gizar-
teratu oraindik ez dugu asmatu.
Egia da ekologikoaren kontsu-
moa asko igo dela, baina agroe-
kologia ez da hori bakarrik, eta
ezin gara ezaugarri horrekin ba-
karrik geratu, nekazaritza sozia-
lago eta justuago horren
baloreak transmititu beharrean
gaude. 

Behin bertan aurkitu nuenaz
ezin ezer txarrik esan. Nahiz eta
praktika horiek ikusteko gogoa
izan banekien topaketen helbu-
rua beste bat zela. Hala ere hiru

esplotazio ikusteko aukera izan
genuen, agroekologia modu
praktikoan nola aplikatzen
duten ikusiz. Kubako elikadura
burujabetzaren inguruko lanke-
tan ezagutzeko parada ere izan
genuen, kooperatibak, gober-
nuaren erosketa publikoko pla-
nak….

Ekintza planak, nolakoak eta
nora bideratuak?

Esan bezala hau izan da lehen
urtea nazioarteko agroekologia
eskolen topaketa burutzen dela,
beraz hasiera guztiak bezala
apurka apurka doan kontu
baten aurrean gaude. Gainera,
munduko txoko ezberdinetako
ordezkariak bildu ginen bertan,
beraz kontinenteka burutu geni-
tuen ekintza planak. Europa
mailan, badaude proiektu ez-
berdinak, hauetariko asko orain-
dik hasten edo abiatze puntuan.
Adibidez, aurten hasi gara Eu-
ropa mailan gauden eskola edo
agroekologia formazio ezberdi-
nen arteko informazioa elkar ba-
natzen eta edonoren eskura
sarean jartzen. La Via Campesi-
nako Europako Koordinakun-
detik egiten ari gara hau, eta
webgunea badago jada infor-
mazioa. Honek kontinente mai-
lan irudi globalago bat izaten
laguntzen du, eta nola ez, agro-

ekologiaren indartzean lanean
ari garenon artean ezagutzea
ahalbidetu ere.

Ze ondorio ateratzen dituzu
honelako mundu mailako to-
paketetatik?

Mundu mailan, nekazari mo-
duan denok ditugu antzeko ara-
zoak. Lur falta, edo bertarako
sarbiderako oztopoak; agroin-
dustriaren prezio baxuekin le-
hiatzeko zailtasuna;
agroindustria bera eta bere ferti-
lizante kimiko, monolabo-
rantza…  Baina honelako
topaketetan ezagutzen dituzu
hainbat nekazari munduko toki
ezberdinetakoak eta esperant-
zaz betetzen zara. 

Egia da, bueltan energiaz be-
teta etorri nintzela. Denok batuz
gero, ez dago nekazarion bo-
rroka geratuko duenik. Kontu-
ratzen zara munduan
badagoela gure moduan lanean
dabilen jendea. Azken finean,
eguneroko lanean, ortuan la-
nean… askotan oso bakarrik na-
goenaren sentsazio horrek
jotzen nau, baina honelako topa-
ketetan egon ondoren ikaraga-
rrizko inpultsua hartu, bakarrik
ez gaudenaren ziurtasuna eta la-
nari aurrera egiteko motibazioaz
indartzen naiz. Asko gara beste-
lako sistema baten alde egune-

«Agroekologia eskolak saretzea behar
beharrezkoa dala uste dut elikadura

burujabetzarako bidean»
Amaia Lekue, Larrabetzuko nekazari gaztea dugu. Maiatzaren 21etik 30ra bitartean Kuban
ospatutako Agroekologia eskolen Nazioarteko I. topaketetan hartu zuen parte EHNE Bizkaia
sindikatuko ordezkari bezala.
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roko jardunean gabiltzanak. 

Etxera begira…. ikusi eta ikasi-
takotik zer ekarriko zenuen
Euskal Herrira?

Euskal Herrian badaude,
gutxi badira ere, agroekologia
ikastaroak baina Hegoamerikan
asko erabiltzen duten “campe-
sino a campesino” elkartrukeak
oso interesgarriak iruditzen
zaizkit. Metodologia hori oso
egokia iruditzen zait gure sekto-
rerako. Ikasketa teknikoak beha-
rrezkoak diren arren,
agroekologia soloan aplikatu
beharreko ezagutza da. Baserri-
tarron artean lanketa hori egitea
oso positibotzat jotzen dut, ba-
koitzak izaniko esperientziak el-
karri kontatuz, izaniko porrot
eta arrakastak elkarbanatuz
agroekologiaren ezagutzak
modu praktiko baten transmitit-
zea lortzeko. Hala ere, argi iza-

nik, agroekologia ez dela soilik
baserritarren gai bat.

Nola ikusten duzu Euskal He-
rriko nekazal mugimendua?

Gaur egun badago kontzient-
ziazio bat, eta baserritar edo ne-
kazariez gain gaiaren inguruan
lanean dabilen jendea. Gainera
sektorean badago gero eta jende
berri gehiago, nahiz eta aukera
asko ez egon inkorporaziorako,
indar horiek aprobetxatu beha-
rra ditugu. Nekazarion artean
sare bat osatu eta mantendu
behar dugu, ez bakarrik ezagut-
zak elkar banatzeko, baita la-
guntasuna eskaintzeko ere.
Azkenean, bat izanda beti dira
zailak gauzak, baina hamar ba-
gara ez horrenbeste. Gure arteko
artikulazio bat beharrezkoa da.
Badakit zaila dela, gure lanak
ordu asko exijitzen baititu, baina
beharrezko ikusten dut ere. Be-

harrezkoa da aurrera egiteko eta
sistema honi buelta emateko
gure artean batzea. 

Agroekologia ikastaroak nori
bideratuta egon beharko lira-
teke?

Agroekologia eta elikadura
burujabetza ez da nekazarion
ardura soilik. Guztion ardura
da, denok ondo jan nahi dugu,
denon ardura da ingurugiroa,
denok nahi dugu baserritarren
bizi kalitatea ona izatea eta elika-
gaien jatorria ezagutzea, beraz,
agroekologia ikastaroak gizarte
orokorrera ere zabaldu beharko
lirateke. Baina oraindik aurkit-
zen garen fasean egonik lan
handia dugu egiteko baserrita-
rron artean, eredu agroekologi-
koa zabaldu eta hedatu beharra
dugu lehenbizi. Azken finean
guk ekoizten ditugu elikagaiak,
hori da gure lana, Herria elikat-

zea. Baserritar txikiok elikatzen
dugu munduko biztanleriaren
%70ª, beraz beharrezkoa da le-
henbizi nekazariei bideratzea. 

Elikadura burujabetzaren bai-
tan ze garrantzia dauka agroe-
kologia eskolak?

Agroekologia eskolak saret-
zea behar beharrezkoa dala uste
dut elikadura burujabetzarako
bidean. Batez ere gure artean,
elikagaiak era arduratsuan nola
ekoiztu ikasteko, kanpoko insu-
moetatik ahalik eta gutxien
behar izateko… kapitalismotik
ahalik eta gauza gutxien hartuz.
Honetarako bai mundu mailan
zein Euskal Herri mailan ezin-
bestekoa da gauzak argi edukit-
zea. Lanketa ideologiko bat
egitea oso garrantzitsua da, eta
agroekologia eskolak honeta-
rako tresna paregabeak dira. 
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Durante tres meses y dos
veces a la semana las personas
que decidieron participar en
esta formación han ido adqui-
riendo o ampliando sus cono-
cimientos entorno a la
producción agroecológica. En
esta última edición han sido 22
los participantes que han asis-
tido, junto con la participación
de 10 formadoras y formado-

res. Cabe destacar que la gran
mayoría de las personas for-
madoras son personas referen-
tes en producciones y procesos
agroecológicos en su comarca,
por lo que la formación cam-
pesino a campesino cobra vital
importancia a la hora de inter-
cambiar conocimientos y expe-
riencias.

Los perfiles de los y las par-

ticipantes es
v a r i a d o ,
aunque este
año han sido
mayoría de
la provincia
de Bizkaia.
Entre los
perfiles se
podía en-
contrar a
p e r s o n a s
con huertas
de autocon-
sumo; ideas
de proyectos
nuevos, con
y sin tierras;
p r o y e c t o s
colect ivos
con produc-
ción y venta
de produc-
tos ganade-
r o s ;
p e r s o n a s
que ya han

iniciado un proyecto agrícola
con idea de avanzar y diversi-
ficar la producción... Además,
y tal y como Unai Aranguren,
responsable de formación del
sindicato EHNE Bizkaia, nos
ha señalado «Ha sido impor-
tante la participación e interac-
ción de personas con
diferentes perfiles y detacaría
el caso de participante que des-

pués de un proceso de incor-
poración traumático mediante
las ayudas de Gaztenek han
encontrado la ilusión para vol-
ver a su idea original».

El curso ha sido valorado
muy positivamente tanto por
parte de la organización como
por parte de las personas par-
ticipantes. La vuelta a una idea
original en terminos de agri-
cultura ha sido una sorpresa
agradable para las y los parti-
cipantes, quienes han agrade-
cido poder ver las experiencias
de otros agricultores agroeco-
logicos in situ, y de esta ma-
nera califican el curso como
algo real y cercano.

En esta valoración, también
han apuntado algunos temas a
mejorar, como la duración del
mismo. Las y los participantes
de este curso de agroecología
consideran que con mas
tiempo de formación se podría
profundizar en temas o incluso
incluir algunas como sería el
tema de las flores producidas
de manera agroecológica.

Por otro lado, este año tam-
bién han organizado otro
curso, básico, para aquellas
personas interesadas pero con
menos disponibilidad que se
ha impartido por las tardes du-
rante un mes con un total de 12
horas.

Curso de agroecología; 20 años
alimentando de manera sostenible
Este mes de junio finalizó la última edición de curso de agroecología que desde hace ya más
de 20 años, de manera casi ininterrumpida, imparte EHNE Bizkaia. 
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con que idea acuden a esta for-
mación?

Somos conscientes de que el per-
fil es muy diverso, producciones a
pequeña escala, jóvenes que no
vienen con una idea clara y otras
personas con los objetivos bien
marcados. La gran mayoría de la
gente que acude a esta formación
sobre todo por impedimento de
acceso a la tierra, es gente intere-
sada en producción de hortaliza y
fruta, con venta directa a través de
mercados y circuitos cortos.
¿con que se encuentran en la for-
mación?

En esta formación tratamos de
dar una visión un poco general de
cómo está el sector y la evolución
que ha tenido. Tratamos el sector
ganadero como ejemplo de la in-
tensificación que se ha dado en la
producción y como subsector refe-
rente aquí en Bizkaia, que son tanto
el vacuno de leche como de carne.
Además, subrayamos la impor-

tancia de la autonomía en las pro-
ducciones, tanto a nivel técnico, a
nivel de compras en el exterior, en
las decisiones de cada explota-
ción… En este sentido procuramos
que las personas participantes del
curso sean conscientes de que in-
dependientemente del subsector
donde se instalen el concepto de
autonomía les quede bien claro.
Transmitimos la información ne-
cesaria tanto para las cuestiones
más técnicas con la administración,
como puedes ser las normas higié-
nico sanitarias, para que puedan
moverse por su propia cuenta.
Además intentamos que vean
ejemplos prácticos relacionados
con la idea de proyecto que tenga
cada participante.
¿Qué es lo que más se valora del
curso?

Creo que la cuestión de poder
conocer esos ejemplos prácticos es
lo más valorado por todas las par-
tes que conformamos esta forma-

ción. Además de dar esa visión ge-
neral que comentamos, el poder
conocer in situ, gracias a la gente
que tenemos entorno al sindicato,
diversas experiencias como pro-
yectos de huertas, huevo, transfor-
mación, venta directa… sin duda
es lo que más aporta. Apostamos
por la formación “Campesinx a
campesinx”. El papel que las per-
sonas referentes del sindicato de
cada comarca aportan a la forma-
ción, sobre todo de cara a la incor-
poración de jóvenes, es importante.
¿cuáles son los problemas que se
encuentra la gente que acude a la
formación?

La mayoría de la gente que
acude a los cursos de EHNE Biz-
kaia tiene bastante claro el modelo
en el que se quieren instalar. Hoy
en día es mucho más complicado
la instalación, aunque son modelos
de producción que requieren
menos inversión, pero hacerse un
sitio en el mercado sí que lleva

tiempo. La gente tiene dificultades
para acceder a la incorporación por
las vías tradicionales como pueden
ser Gaztenek o las ayudas a la in-
corporación. Estas son ayudas que
es verdad que en los últimos años
han evolucionado favorablemente,
pero todavía nos encontramos con
gente con vocación de productores
de alimentos de calidad para la so-
ciedad que no consiguen avanzar
en sus proyectos. Por esto intenta-
mos que esos primeros pasos im-
portantes los den con cuidado, no
se metan en grandes inversiones,
que actúen con conocimiento de
causa y los pies en la tierra. No les
apartamos de la vía de Gaztenek,
pero sí que tratamos que sean
conscientes de que las ayudas
están ahí, pero lo principal es pri-
mero tener el proyecto bien defi-
nido, y no al revés. Estamos viendo
muchos casos que la gente primero
se tira a la solicitud de ayudas sin
tener el proyecto definido.

Alberto Llona, técnico de EHNE Bizkaia y formador del curso de agroecología.

Garbiñe Belloso, baserritarra y formadora
¿cuáles son los temas que tratas
en el curso de agroecología?

Normalmente suelo encargarme
de formar sobre plantas medicina-
les o plantas que acompañan en el
huerto para mejora. Luego, al ser
baserritarra y disponer de huerto,
también he dado formación sobre
rotación, planificación y asociación.
Pero esto último en la visitas de
campo, donde transmitimos nues-
tra experiencia de campesina a
campesinx.
¿cómo es recibida tu especializa-
ción por parte de las personas asis-
tentes al curso?

Creo que al ser un tema que no
se trata en otras formaciones, el ha-
blar de las plantas que acompañan

en el huerto y las medicinales les in-
teresa. Es mucho más fácil encon-
trar una formación en rotación,
planificación de cultivos o asocia-
ción, que formación sobre plantas
medicinales o plantas q sirven para
hacer tratamientos para el huerto.
Al ser menos común creo que tiene
más aceptación.
¿cuáles son las mayores dudas
que suelen plantear las personas
que asisten a la formación?

Cuando hablamos de plantas
medicinales, la mayor duda que
plantean es el reconocimiento de las
propias plantas después del curso.
Pero yo les digo que es imposible
reconocer todas las plantas. Ade-
más soy consciente que les facilita-

mos una bomba de información en
poco tiempo. Por ejemplo con las
plantas que acompañan el huerto
lo mejor es que se queden con las
plantas que mejor les venga depen-
diendo del proyecto, cultivo, tie-
rra… Aprenderse todas las plantas
de memoria es muy complicado,
sobre todo el reconocimiento de las
mismas, es un aprendizaje lento y
práctico. La mayoría no suele saber
de antes sobre este tipo de plantas.
Sí que es verdad que saben de al-
gunos tratamientos como el de or-
tiga o cola de caballo… pero plantas
que sirven para que los insectos pa-
rasiten en ellas o para que gusanos
vivan en ellas… este tipo de cues-
tiones son más desconocidas.

De todas formas, si una vez ter-
minado el curso tienen dudas sobre
la materia no hay ningún problema
en preguntarme. Algunos se han
puesto en contacto vía correo elec-
trónico, por el sindicato EHNE Biz-
kaia… y tratamos de ayudarles en
sus dudas.
¿cómo valorarías esta formación?

A mí personalmente me encanta
formarme, y me pasaría la vida en
cursos de este tipo. La posibilidad
de que aprendan un poco de todo
para que luego cada una de las per-
sonas pueda decidir que quiere
hacer, pero habiendo visto muchos
campos diferentes, es ideal. Es un
tipo de enseñanza muy variada.
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Nadia Ayuso, formadora y miembro de Basortu y Maskilu
¿cuáles han sido los temas que
has tratado en este curso?

Mi formación fue campesina
a campesina, donde estuvimos
viendo dos cosas, por un lado,
la conservera Maskilu, donde se
vio como fue el proceso organi-
zativo y la creación de la misma
con apoyo municipal, ya que se
trata de una iniciativa pública
del Ayuntamiento de Zeberio.
Se analizó cuáles fueron las cla-
ves y los éxitos de esta experien-
cia. Y por otro lado también
explicamos cómo las personas
jóvenes y baserritarras del valle
de Arratia nos hemos organi-
zado para dar vida a lo que hoy
es Maskilu y toda la problemá-
tica que esto ha conllevado, la
normativa higiénico- sanitaria,
la infraestructura, la obra, y
como fuimos asumiendo la
parte económica. Al mismo
tiempo pensamos que era
buena idea hacer un taller prác-
tico de elaboración de conser-
vas. Se trabajó con una conserva
de mermelada y pencas de
acelga, todo con producto de
temporada y local. Mostrar
cómo se pueden hacer procesos

de transformación de manera
artesanal. Además también vi-
sitamos la huerta de Basortu,
que es otra iniciativa colectiva
que surge también de otra polí-
tica pública de tierras municipa-
les. De esta manera pudimos
tratar también la dificultad de
acceso a la tierra, y ver como las
personas jóvenes estamos in-
corporándonos en el sector
agrario.
¿Qué dudas fueron las que
más se plantearon en esta vi-
sita?

El poder sentir que si quisie-
ran hacer algo, aplicar algo en
su vida particular, hacerlo indi-
vidualmente la soledad o de
forma colectiva, todas las difi-
cultades que puede acarrear.
Un proyecto colectivo, es un
momento de aprendizaje, im-
plica dificultades como gestio-
nar todas las diferencias,
conflictos…. Creo que todavía
existe la tendencia de querer
hacer las cosas de manera indi-
vidual. Pero tenemos que tener
en cuenta que acceder al sector
no es tarea fácil. El acceso a la
tierra, a semillas, al conoci-

miento… Esa sensación de so-
ledad que se puede vivir al
principio es lo que más dudas
plantea. Y luego las dudas con-
cretas de dónde comprar, como
comercializar y este tipo de pre-
guntas.
¿Qué ventajas ves en una for-
mación de campesina a cam-
pesina?

Al acercarse a experiencias le
veo muchas ventajas. Al fin y al
cabo son experiencias que están
funcionando en la actualidad,
que quizás no son perfectas
pero esta ahí. Conocerlas de pri-
mera mano y ver cuales han po-
dido ser los éxitos que ha tenido
esa experiencia para que se
haya mantenido en el tiempo, y
las dificultades que hemos ido
encontrando y como las hemos
ido resolviendo. Y por otro lado,
la gente que viene de fuera del
proyecto puede aportar. Es in-
teresante abrir la oportunidad
para que estas personas opinen
sobre el proyecto que visitan,
como lo ven, que podría mejo-
rar… Al final todas estamos
aprendiendo, y la aportación de
las diferentes vivencias de la

gente es importante siempre, de
esta manera la información no
va en un solo sentido. La meto-
dología en si misma me parece
muy interesante. 
¿Qué ves como lo más necesa-
rio para una persona que
quiera incorporase en el sec-
tor? 

Al principio creo que todas
nos encontramos muy perdi-
das. Sea un proyecto individual
como colectivo, no sabes a que
o quien agarrarte. Nosotras sí
que tuvimos mucha ayuda del
sindicato EHNE Bizkaia, pero sí
que veo necesario un espacio
donde puedas acceder a la in-
formación o a personas con los
conocimientos. Me gustaría
destacar la importancia de tra-
bajar en redes. Tenemos que en-
fatizar eso de pertenecer al
sector, de realizar alianzas entre
proyectos, y no estar solamente
mirando en propio de manera
aislada. Nos tenemos que enre-
dar con los proyectos si no tene-
mos una mirada muy micro
solo de los nuestro y no estás en
conexión, ni estas construyendo
nada más. 
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Baserritik Mundura ikastaroa-
ren barruan, ekainaren 30ean
esperientzien mahaia gauzatu

zen Baztanen. Bertan bost gonbidatu
elkartu ziren, euren arteko solasaldia
egiteaz gain, ikasleen galderak ere
erantzuteko. 

Bertan izan ziren Etxaldeko Gotzone
Sestorain, Baztaneko alkatea den Jo-
seba Otondo, Hazitik Hozie elkarteko
Aitor Azkarate, Baztango Zaporeak
baserritar elkarteko Ana Iriarte eta Via
Campesinako Peter Rosset.

Gotzone Sestorainek Nafarroan
azken bi urteetan gauzatu duten Par-
lamentu Irekiaren prozesuari buruz
hitz egin zuen. Nekazari txikiak, kont-
sumitzaileak, administrazioak eta bes-
telako eragileak elkartu dituen
prozesua izan da. Hirutan parlamen-
tuan egoteaz gain, elkarren arteko bi-
lera, formazio eta hausnarketa ugari
egin dituzte. Prozesuak emaitza dife-
renteak eman ditu: proposamen kon-
kretuak zehaztu dituzte, Nafarroako
nekazal sektorearen diagnostikoa egin
dute eta ekoizleen arteko sarea sortzen

hasi da. Politika publikoei begira, na-
barmenena erosketa publikoen ingu-
ruko eztabaida eta hortik sortu diren
ekimen berriak izan dira. Gainera,
emakume baserritarrekin prozesu be-
rezia gauzatu dute eta bertatik ere
kezka ugari batu dituzte.

Joseba Otondok Baztanen azken ur-
teetan elikadura burujabetzaren alde
udaletxeak nola edo hala bultzatu di-
tuen ekimenak aurkeztu zituen; bat-
zuk herriaren ekimenak dira eta
udaletxea laguntzailea izan da, beste
batzuetan udaletxeak hartu dio aurrea
gaiari. Orain Elikadura Kontseilua
sortzear daude, bertan eragile diferen-
teak batuko dira. Kontseilu honen hel-
burua egindako guztia batzea eta
ordenatzea da, horrez gain, marko te-
orikoa landu nahi dute.

Baztango Zaporeak inguruko 13
ekoizlek sortutako elkartea da. Elka-
rren arteko sostengoa dira eta beraien
produktuak zirkuito laburretan salt-
zeko elkarlana egiten dute. Ekoizleen
ezaugarriak aipatzen dituen esku-orria
plazaratu dute eta aurten guztion pro-

duktuak dituzten loteak saltzen hasi
dira. Horrez gain, elkarteko kideen
ezaugarriak adostu dituzte: zirkuito
laburretako salmenta, ekoizpen txi-
kia…

Hazitik Hoziek ere, elikadura buru-
jabetza lantzen du, ekimen ugari anto-
latu dituzten arren, agian
berritzaileena Agroekologia Eskola
Herrikoia da. Eskola honetan gaiare-
kin lotutako tailerrak eta formakunt-
zak egiten dituzte. Beraien helburua,
lehen sektorea gazteentzat erakarga-
rria egitea da. Lanbide Heziketako
Agroekologia gradua ere sortu nahi
dute bailaran.

Bertako eragile guztiek hitz egin os-
tean, Peter Rosset-ek ekimen guzti
hauek Via Campesinako nazioarteko
borrokan kokatu zituen: Nekazal Erre-
forma, Agroekologia eta Elikadura Bu-
rujabetza lerro politiko estrategikoen
barruan. Gainera, azken urteetan mu-
gimenduan ematen ari diren eztabaida
berriak ere aipatu zituen. 

Baserritik mundura Baztan

Baztanen elikadura burujabetzak bide
eta ekimen ugari ditu
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Nekazaritza sektorera eta neka-
zaritzako elikagaien enprese-
tara hurbiltzeko bekak

norgehiagoka arautzen dituzten oina-
rriak publikatu dira, 2020LGPri jarrai-
tuz. 

Beken helburua nekazaritza sektorea
eta sektorearen balio kateko enpresak
ezagutzen eta bertara hurbiltzen la-
guntzea da, baita sektore horrek neka-
zaritzaren edo nekazaritzako
elikagaien alorreko jardueren bitartez
ekintzaile izateko eskaintzen dituen au-
kerak ezagutaraztea ere, horren bidez
beken onuradunak sektorearen kudea-
ketaren, funtzionamenduaren eta erre-
alitatearen gaineko trebakuntza jaso
dezan.

HAZIk 100.000€ bideratuko ditu  hiru-
garren deialdi honetako beketara. 

Beka hauek…

1.Gaztenek 2020 prozeduran
inskribatuta dauden pertsonei,

2.Nekazari gazteei
3.Lehen sektorean hasten diren

41 urtetik gorako pertsonei

4.eta Elikagaien enpresaren ar-
loko proiektuarekin ekin nahi duten
pertsonei zein lehenengo sektoreko
proiektua ekoizpenaren eraldaketare-
kin dibertsifikatu nahi dutenei…zuzen-
duta daude.

Laguntza hau jasotzen duten pertsonek
3 eta 6 hilabete bitarteko tartean neka-
zaritzaren edo nekazaritzako elika-
gaien alorreko jardueren bitartez
ekintzaile izateko sektoreak eskaintzen
dituen aukerak eta sektorearen kudea-
ketan, funtzionamenduan eta errealita-
tearen gaineko trebakuntza jasotzeko

aukera izango dute. Denboraldi horre-
tan zehar, 700€ arte jaso ditzakete hi-
lero.

Eskaera aurkezteko epea 2018ko uztai-
laren 9an amaituko da.

Oinarriak
Beka eskaera egiteko fitxa
Konpromisoa 
Informazio gehiago nahi izanez gero
deitu edo mezua bidali :
lzaballa@hazi.eus | www.hazi.eus
T 945 003 240 – M 688867661 . 

Nekazaritza sektorera eta
Nekazaritzako elikagaien enpresetara
hurbiltzeko bekak eskatzeko epea
zabalik da
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En julio se publicarán las bases para optar
a diferentes becas del sector

OBJETIVO
Dinamizar la incorporación de per-
sonas al sector.
Dar la oportunidad de acceso a jóve-
nes a empresas agrarias ya estableci-
das.
Evitar el abandono de empresas
agrarias por sus titulares poten-
ciando la relación y transferencia de
conocimiento entre el/la cesante y
el/la joven.

DIRIGIDO A:
Jóvenes agricultores y agricultoras (o

jóvenes inscritos/as en GAZTENEK
2020).
Titular empresa agraria cesante.

REQUISITOS
Acreditar una formación mínima:
→mínimo 30 horas en competencias
empresariales (económico-financie-
ras)
→mínimo 100 horas en competencias
técnicas.
→el resto de competencias relaciona-
das en marketing y comercialización.
→Presentación de memoria explica-

tiva: objetivos y resultados espera-
dos.
→Compromiso titular empresa agra-
ria cesante.
Duración 6 meses.

IMPORTE
Hasta 600 €/mes (dedicación 100%
jornada laboral)
60% Jóvenes agricultores y agriculto-
ras.
40% Titular explotación cesante.

bEcA RELEvO AbIERTO

bEcA ERAsMUs AGROFOREsTAL
OBJETIVO

Ofrecer a actuales y futuros profesio-
nales del sector primario, y personal de
las empresas agroalimentarias la oportu-
nidad de conocer de primera mano ex-
periencias de buenas prácticas en otras
regiones de la UE.

DIRIGIDO A:
Jóvenes agricultores y agricultoras.
Mujeres agricultoras.
Agricultor activo.
Personal de empresas agrarias (agrí-

colas, ganaderas, forestales, …), alimen-
tarias y cooperativas agrarias y de
transformación.

Personas que hayan cursado ciclos

formativos de grado medio y superior
de las Familias Agrarias o Industrias Ali-
mentarias.

Personas que hayan cursado cursos de
la modalidad de Formación Intensiva
ofertados por HAZI.

REQUISITOS
Memoria explicativa sobre la conve-

niencia del Intercambio, objetivos y re-
sultados esperados.

Acreditar un nivel B2 o equivalente en
el idioma oficial del país de acogida o in-
glés.

DURACIÓN
De 1 semana y 3 meses

GASTOS SUVBENCIONABLES
Gastos de desplazamientos (billetes

en transporte público o 0,29€/Km)
Alojamiento y manutención (hasta 30

€/día) según país coeficiente mayora-
ción o minoración.

SUBSECTORES
Vacuno de leche
Ovino y Caprino
Ecológico
Viticultura y enología
Producción vegetal
Forestal
Industrias agroalimentarias
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Lurralde estrategiak
orekatzen, hiritar eta
baserritarren arteko

lotura sendotu elikaduraren
kultura eta jakintza
berrezkuratuz.
Etxaldetik berretsi nahi
dugu elikadura burujabetza
proposamen eraginkorrena
dela baserritarrei, elikagaien
ekoizle moduan, etorkizuna
bermatzeko, eta biztanleria-
rentzako elikadura osasunt-
suaren eskubidea
bermatzeko. Egungo bi abia-
duretako nekazaritza ekoiz-
pena bultzatzea ez da
posible; ekoizpen intentsibo
eta industrial bat eta ekoiz-
pen osasuntsuago bat (eko-
logikoa). Baserritarren
funtzioa elikagaien ekoizle
eta zerbitzari izatea da, ez in-
dustriarentzako lehengai
merkeena ekoiztea.  Elika-
dura burujabetzak, ekoizpen
lokalarekin lotura izateaz
gain, ekoizpen eredu bati lo-
tutako izaera du (tokian to-
kiko kontsumoaren
beharrizanak asetzeko bide-
ratua) eta ez da nekazaritza
intentsibo eta industrial ba-
tekiko bateragarria nahiz eta
berau lokala izan. Nekaza-
ritza iraunkor batean oinarri-
tutako eredu batekin soilik
izango da posible elikadura
burujabetzaren printzipioak

artikulatzea, eta barneratzen
dituen baloreak azpimarrat-
zen jarraitu beharra dau-
kagu: ekoizpenaren
banaketa ahalik eta baserri-
tar gehienen artean egitea
(ezinbestekoa litzateke onda-
sun naturalen kudeaketa
egokiko ikuspegi batetik
ekoizle kopurua biderkat-
zea); ingurumena errespeta-
tuz kalitatezko elikagai
nahikoa ekoiztea gizarterako
(lanpostu berrien sorreratik
soilik da posible eta ez kapi-
taletik); ekoizpen prozesuan
gehiengo autonomiara helt-
zea, baliabide propioak gai-
lenduz eta kanpo inputak
murriztuz; kontsumitzailea-
rentzako gardentasun osoa
bermatuz produkzio, eralda-
keta, merkaturatze eta bu-
kaera prezioaren eraketa
prozesuan; gure ekoizpena
bertoko merkatuetara bide-
ratu, kanpo merkatuen kon-
kistetatik ihesi,
elkartasunean, osagarritasu-
nean eta merkataritza jus-
tuan oinarritutako beste
harreman ekonomiko batzuk
probestuz; gure herri eta he-
rrialdeetako garapen lokala-
ren parte aktiboa izatea.
Ekoizle eta kontsumitzailea-
ren arteko erlazioetan gar-
dentasuna, konfiantza eta
etika bidaide hartu behar di-

tugu. Balore guzti hauek
beste parametro orokor bat-
zuetan oinarritzen dira eta
kontutan hartu beharra di-
tugu: elikagai osasuntsu eta
kalitatekoen probesle izatea,
nekazaritza industriak sortu-
riko elikagaien alarmak eki-
dituz eta planetaren osasuna
agroekologiaren bitartez ber-
matuz; Hegoaldeko herrie-
tako nekazariek beraien
bizia duintasunez berresku-
ratzea ahalbidetu, pobrezia
eta gosea ezabatuz; landa
eremuetaratu, berlokalizatu
eta iraunkorraren ekonomia-
ren bultzatzaile izatea (mu-
gimendu espekulatibo eta
ekonomikoetatik kanpo);
planetaren tenperaturaren
murrizpenean lagundu eta
bere aberasgarritasuna ani-
malien eta landareen anizta-
sunaren bitartez bermatuz;
hiritar eta baserritarren ar-
teko lotura sendotuz elika-
dura kultura eta jakintza
berreskuratu.

Elikadura tokian tokiko
politika publikoen
bizkarrezur moduan
Kontsumitzaileen interesean
gero eta leku gehiago
hartzen dabil azkenaldian
elikadura eta honen jatorria.
Badaude hau egiaztatzen
duten adierazleak: eskola

jantokietako azkenaldiko
eskaera bertako jaki
osasuntsuak kontsumitzeko
jangeletan, kontsumitzailea
eta ekoizlearen arteko
harreman zuzena lantzen
duten tekniken gorakada
(milaka familia eta
ehundaka ekoizle daude
kontsumo taldeetan
antolatuta), ekoizleek
jasotzen duten
ordainarenganako ardura
eta sentsibilizazioa, erosketa
puntu erraldoietan produktu
lokalek hartzen duten
espazioaren biderkatzea
(berau desberdintzeko
elementu moduan erabiltzen
da),... Adierazle objektiboak
dira guzti hauek eta
begirada estrategiko batez
begiratu behar ditugu. Ez da
joera koiuntural bat, geroz
eta argiago ikusten da
ekoizpen lokalak konfiantza
gehiago eskaintzeaz gain,
tokian tokiko ekonomiaren
berpiztearen sinonimo ere
badela eta
ekoizlearenganako
ordainsari justuago bat ere.
Ezinbestekoa da
administrazio publikoei
azpimarratzea oinarrizko
beharrizanenak bermatu
behar dituela, eta beharrizan
horietan elikadura osasuntsu
eta kalitatekoa egon behar

Etxalde Nekazaritza Iraunkorrak Eusko
Ikaskuntzaren hausnarketa estrategikoan parte
hartzen ari da

Lurralde estrategiak eta jasangarritasuna gaiaren inguruko Etxalderen ekarpenak XVIII. Kongresuan
aurkeztuko den Liburu Zurian txeratzeko proposamena dugu ondokoa.
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da. Beharrezkoa da tokian
tokiko elikadura politika
publikoen bizkarrezur
moduan aurkeztea.
Azkenaldian gero eta
oihartzun gehiago hartzen
hasi den jantoki publikoetan
(eskola, ospitale eta
erresidentziak) elikagai
lokalak kontsumitzearen
aldarriak apustu argiak
behar ditu, helburu argiak
zehaztuz, ekoizpen fasean
lanpostuak sortaraz
ditzakeenak, hezkuntza
fasean eta aipatutako
espazioen zainketetan
sartzeaz gain.  Epe erdirako
helburuak markatu beharra
ditugu, ekintzak hobeto
antolatzeko. Bost urtetako
epean, erosketa publiko
bidez eskaintzen den
elikaduraren %40a tokian
tokikoa eta gertukoa izatea
(lehentasuna emanez
baserriratze berriei eta
eskala txiki-ertaineko
ekoizpenei)proposatzen
dugu. Eta 2027 urtera begira
zifra hori %55era igotzea.
Ekintza hauek gainera

elikagaien biltegi publiko
baten sorrera ahalbidetu
dezakete, ekoizleak beraien
ekoizpenaren portzentaia
bat (%20/30) bertara
bideratzearen konpromezua
hartuko lukete,
administrazio publiko eta
ekoizleen arteko
konpromezua bilatuz.
Proposamen hauen egitea
gauzatzeko beharrezkoa da
Elikagaien kontseilu lokal
eta komarkalak artikulatuko
dituen prozesuak bultzatzea.
Bilbo eta Iruñea bezalako
hiriak Milango
hitzarmenean inplikatzea
bide honetan jarraitzeko
erreferentzia izan litezke.
Modu berdintsuan
Donostiako ekimena, gaur
egun ekoizpen lokaleko
ortuarien kontsumoa
%3,5ean kokatzen da eta
bere %10era heltzeko
helburua hiria jasangarria
eta tokian tokikoa izateko
bide onetik doa.

Ekoizpen, transformazio,
merkaturatze, salneurri eta

kontsumo behatokia.
Garrantzitsua da datu
objetiboetan oinarritutako
iradokizunak ikertu eta
proiektatzea ahalbideratzen
dituen mekanismoekin
kontatzea, ekoizpenetik
amaierako kontsumoraino
doana eta Euskal Herria osoa
aintzat duena. Puntu
honetan behatoki baten
beharrizana antzematen
dugu; ekoizpena,
transformazioa,
merkaturatzea, salneurria
eta kontsumoa behatzeko.
Ekoizpen arloan pertsona
zein animaliak elikatzeko
elikatzeko erabiltzen diren
elikagaiak barneratuko
lirateke, ekoitzitako
kantitateaz gain lanpostu
mailan duen eragina,
erabilitako lurra, ura eta
energia; ekoizpen osoaren
kartografia osatuz.
Jasangarritasunaren bidetik
nerkazal ekoizpenean
aurrera egiteak kanpo
dependentziak murriztea eta
baliabide propioak era
eraginkorrean kudeatzea

eskatzen du, eta bide
horretan ezinbestekoa da
lurralde kudeaketa
orekatuago bat bideratzea
elikagaiak sortzeko
ezinbestekoa den lurra
zeregin horretara bideratuz.
Eta bide beretik ekoizpenetik
kontsumora dagoen
erdibideko prozesua
proportzionaltasunarekin
artikulatua izan behar da,
desorekak ekidituz. Atal hau
oso erlazionatua dago
salneurrien eraitzearekin,
garrantzitsua izanik
ekoizpenetik hasi eta
hurrego faseak barneratu
behar dituela beti ere fase
bakoitzeko kostuak
barneratuz. Laburbilduz,
elikadura prozesu guztiari
gardentasuna eta oreka
ematean datza, ekoizpenetik
azken kontsumora.
Lurraldearen kudeaketa
jasangarria eta eraginkorra
zuzenean lotuta dago
biztanleria osoarentzako
elikadura osasuntsu eta
eskuragarri bat bermatzeaz.
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Hay un riesgo O más
bien un miedo, que
se está elevando

cada vez más en las filas de
asociaciones ambientales y es-
pecialistas de las prácticas de
Monsanto. Y si, al fusionarse
con Bayer, el gigante estadou-
nidense escapó de la justicia?
El grupo que se hizo famoso
por sus transgénicos y sus pla-
guicidas acaba de ser com-
prado por Bayer, un monstruo
de la química, por 66 mil millo-
nes de dólares. El miedo es aún
más agudo ya que, el 4 de
junio, Bayer anunció que el
nombre de Monsanto iba a
desaparecer.

"Bayer se convierte en nues-
tro oponente"

Pero Monsanto está siendo
demandado por miles de per-
sonas en todo el mundo. Desde
Sri Lanka hasta los Estados
Unidos, colectivos de agricul-
tores, ONG o ciudadanos han
presentado una queja contra la

empresa. En Francia, un gran-
jero, Paul François, ganó su
caso. Él es el primero en haber
condenado a Monsanto por ser
envenenado por Lasso, un her-
bicida prohibido desde hace
diez años en Francia. La em-
presa, que debe compensar al
agricultor, aún no ha pagado el
dinero, prolongando así la ba-
talla legal.

"Si realmente es una fusión,
Bayer reemplazará a Monsanto
y se convertirá en nuestro opo-
nente", dice Francois Laffor-
gue, abogado del agricultor
Charente. "Debería recuperar
las responsabilidades de Mon-
santo y no podrá exonerarse de
su responsabilidad". Falta co-
nocer los detalles de la opera-
ción ", agrega François
Lafforgue.

Una mala operación finan-
ciera

Y ese es el quid del pro-
blema, planteado por la ex Mi-
nistra de Medio Ambiente

Corinne Lepage. "El contrato
no está claro, puede haber una
mala estructura bancaria que
dice que Bayer no tomará las
responsabilidades de Mon-
santo", dice el abogado. "En
este caso, los demandantes en-
frentarán una gran dificultad
de procedimiento", advierte.

Especialmente desde que la
operación, desde un punto de
vista financiero, plantea pre-
guntas. Las quejas podrían ge-
nerar miles de millones de
dólares en compensación,
mientras que Monsanto ya
tiene una salud financiera defi-
ciente.

"Es sorprendente ver que
Bayer acuerda pagar 59 mil mi-
llones de euros por una em-
presa que no lo vale. A Mario
no le está yendo bien, está des-
pidiendo a miles de personas y
su facturación es "Subió a 15
mil millones de euros el año
pasado", explicó a Novethic en
octubre pasado Marie Moni-

que Robin, directora del docu-
mental The Roundup frente a
sus jueces.

"Me costó mucho pensar que
todo esto no está limitado"

"Me costó mucho pensar que
todo esto no está limitado",
dice Nadine Lauverjat de Fu-
ture Generations. La asociación
ha presentado una demanda
contra Monsanto por glifosato.
Ella está representada por el
mismo abogado que Paul
François. "Monsanto es el
blanco de demandas en los Es-
tados Unidos. En particular,
creemos que esta fusión es una
estrategia para escapar de la
justicia", agrega Nadine Lau-
verjat.

Mientras tanto, la fusión, si
realmente es así, ha ido rápido
desde que las autoridades esta-
dounidenses y europeas acor-
daron este matrimonio el 29 de
mayo. La adquisición de Mon-
santo se firmó ayer, 7 de junio,
según los deseos de Bayer.

Al anunciar la
desaparición de Monsanto, Bayer quiere
olvidar a las víctimas

Este es uno de los principales temores de la fusión entre Bayer y Monsanto: que el gigante
estadounidense escapa de las miles de quejas de que es el blanco. Imposible si se trata de una fusión.
Pero si esta operación incluye una cláusula que especifique que Bayer no recupera las
responsabilidades de Monsanto, se abre una carrera de obstáculos para las víctimas de la compañía
estadounidense, cuyo nombre desaparecerá.
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El año 2017 terminó
como uno de los más
fatídicos para los de-

fensores de la tierra.  También
fue un año muy malo para mu-
chos acaparadores de tierras.
Un número significativo de ad-
quisiciones, de grandes exten-
siones de tierras agrícolas,
colapsó, agregándose a una
lista creciente de proyectos que
han fracasado en años recien-
tes. Si bien esto es una buena
noticia para las comunidades
afectadas, a muchas de ellas se
les deja enfrentadas a esta caída
y teniendo que seguir lu-
chando por recuperar sus tie-
rras. Podríamos pensar que,
por el hecho de haber detenido
los proyectos, hemos tenido
victorias. Pero tenemos el tra-
bajo urgente de resolver qué
hacer cuando estos proyectos
fracasan.

Para tener en cuenta:
GRAIN ha documentado al

menos 135 adquisiciones de
tierras destinadas al desarrollo
de cultivos alimentarios que
fracasaron entre el año 2007 y
el 2017. Estos representan 17
millones 500 mil hectáreas, ¡casi
el tamaño de Uruguay!

Estos no son acaparamientos
de tierras fallidos, ya que la tie-
rra casi nunca es devuelta a las

comunidades: lo que fracasó
son los proyectos de agronego-
cios.

Si bien de seguro se necesitan
estándares más altos para las
diligencias previas de auditoría
y formas más fuertes de fincar
responsabilidades, el desafío
real es recuperar las tierras para
las comunidades. ¡Nadie debe
descansar hasta no lograrlo!

El inmenso tamaño y la can-
tidad de estas adquisiciones
agrarias indican que éstas
nunca debieron haber ocu-
rrido. Es necesario invertir en
políticas e iniciativas para apo-
yar la producción de alimentos
por parte de las comunidades
locales, no abrirle la puerta a los
agronegocios.

Qué observamos
La última vez que GRAIN

actualizó su base de datos
sobre adquisiciones de tierras
en el sector de los alimentos y
la agricultura, identificamos
125 adquisiciones que cubrían
13 millones de hectáreas, que
habían sido canceladas o aban-
donadas, o parecían haber des-
aparecido o colapsado. Las
registramos en una tabla sepa-
rada, fuera de nuestro campo
visual. Eso fue en 2016.

En 2017 quedamos impacta-
dos por el número e importan-

cia de las adqui-
siciones de tie-
rras que se
anunció que ha-
bían fracasado.
Muchos eran
proyectos em-
blemáticos, que tiempo atrás
generaron encabezados de
prensa a nivel mundial y ha-
bían capturado la atención del
público. Karuturi, el inversio-
nista indio en el agronegocio,
proclamó que abandonaba
Etiopía. El gobierno francés
anunció que se retiraba de la
Nueva Alianza para la seguri-
dad alimentaria y la nutrición
(NASAN) del G8. El presidente
del Senegal despidió en forma
imprevista a Anas Sefrioui, el
tercer millonario más rico de
Marruecos, que había obtenido
una concesión de 10 mil hectá-
reas para cultivar arroz en
Dodel. Nos preguntábamos si
debíamos celebrar, pero decidi-
mos hacer un balance de lo que
estaba pasando y de lo que esto
significaba. En ese proceso con-
sultamos a nuestros aliados y
socios por sus puntos de vista.

Examinando los datos con-
cretos disponibles, podemos
hacer varios comentarios: [5]

Para la década que va del
año 2007 al 2017, tenemos in-
formación fiable de 135 adqui-

siciones de tierras destinadas a
la producción de cultivos ali-
mentarios que fracasaron, por
una u otra razón. Representan
la inmensa cantidad de 17 mi-
llones 500 mil hectáreas, casi
toda la tierra de Uruguay.

Los acaparamientos de tierra
que fracasaron debido a razo-
nes de producción agrícola, tu-
vieron un alza en el año 2010,
pero nuevamente están au-
mentando a partir del año 2015.

No encontramos tendencias
asociadas a la geografía ni en
relación con los inversionistas.

Es claro que las causas de los
fracasos cambiaron a través del
tiempo, desde adquisiciones
que realmente nunca se mate-
rializaron (no hubo producción
de cultivos) hasta proyectos
que fracasaron. (...)

Para leer el articulo com-
p l e t o :
https://www.grain.org/arti-
cle/entries/5959-adquisicio-
nes-de-tierra-agricola-fallidas-
un-creciente-legado-de-desas-
tre-y-dolor

Adquisiciones de tierra agrícola fallidas: un

creciente legado de desastre

y dolor 

Grain
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Duela hilabete gutxi
aegitaratu zuen ET-
xaldeko emakumeak

mugimenduak Durangal-
dean eginiko hausnaketaren
ondorioak. Bailarako berdin-
tasun sailarekin harremane-
tan jarri eta emakume
baserritar eta instituzio pu-
blikoen arteko eztabaida
bultzatzeko asmoz hasi zen.
Emakume baserritarrak aint-
zat hartuko zituen politika
publiko lokalen eraikuntza
kolektiboa zen proiektuaren
helburua. 
Honela, eta Durangaldeko
berdintasun teknikari bat-
zuekin elkarlanean «para
que nos tomen en cuenta»

txostena kaleratu zuten,
non aipatutako espe-
rientziaren nondik nor-
akoak azaltzen diren.
Txostena hau irakurt-
zeko aukera ere badago
Elikaherria webgunean
(www.elikaherria.eus).
Esperientzia hau zabalt-
zeko asmoarekin, hasie-
ratik azaldu zuten
Etxaldeko emakumea-
keko kideek proiektua
Euskal Herriko beste
bailaratan egiteko pro-
posamena. Eta bide honetan
Debagoienan izango da da-
torren zita. Bertako berdinta-
sun teknikari, emakume
baserritar, mugimendu femi-

nistako kideeei... dei egiten
diote «Berdintasun teknika-
riak, emakume baserritarrak
eta emakume feministak ba-
tuko gara, gure herrietan di-

tugun gabezien hausnarketa
egiteko, eta guztiok batera,
udaletxeek gauzatu dezake-
ten politika publiko lokalen
proposamena egiteko»

Emakume baserritarren problematika hizpide
Etxaldeko Emakumeek Durangaldean egin zuten bezala, orain Debagoiena bailarako emakume
baserritarrak eta berdintasun teknikariak batuko  dituzte politika publiko lokalen inguruan hitz egiteko.

Marco legal y político para la prohibición de cultivos
transgénicos

Esta conferencia organizada
por la Asociación Amigos
de la Tierra y la Plataforma

por un Territorio Libre de Transgé-
nicos fue protagonizada por el abo-
gado ambientalista Carlos Alonso y
la Europarlamentaria irlandesa del
Grupo Confederal de Izquierda
Verde Europea, Lynn Boylan. 
Maiorga Ramírez, Secretario Pri-
mero de la Mesa del Parlamento fue
el encargado de abrir la jornada. La
mesa se conformó además de los

protagonistas previamente citados
con Esther Montero delegada de la
Plataforma por un territorio libre de
transgénicos, Teresa Rodríguez
miembro de Amigos de la Tierra,
Isabel Elizalde Consejera del Depar-
tamento de Desarrollo Rural.
Lynn Boylan explicó que «las reglas
del mercado interior de la Unión
Europea dejan poco margen para
evitar que los transgénicos no en-
tren, pero hoy en día hay una forma
de detenerlos, prohibiéndolos».

El pasado 5 de junio tuvo lugar dentro de las jornadas de
Parlamento Abierto de Navarra, la conferencia sobre Opciones
legales para restringir los cultivos transgénicos en Navarra. 
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ADR Urkiola aprueba las bases para proyectar la
estrategia alimentaria de Durangaldea

Con unos objetivos generales de,
promover el trabajo en común
entre aquellos agentes estratégi-

cos para impulsar y promocionar la comer-
cialización de alimentación local a través
de circuitos cortos. Garantizando la identi-
ficación del producto local en los puntos de
venta. Sensibilizar y formar a los diferentes
agentes comarcales sobre la importancia
del consumo de alimentación local. Traba-
jar los circuitos cortos de comercialización.

Y otros objetivos más concretos como: re-
alizar un diagnóstico de oferta y demanda
a nivel comarcal, crear una mesa perma-
nente para la coordinación y seguimiento
de una estrategia alimentaria a nivel co-
marcal. Creando las dinámicas entre los
agentes implicados en esta reflexión para
sacar adelante este proyecto con los objeti-
vos y los desafíos que pretende. Identificar
los agentes necesarios para estructurar y
crear dinámica en torno los canales cortos.
Poner en marcha el proyecto y evaluarlo y
trabajar en un plan de socialización  y sen-

sibilización para ayudar interiorizar en la
ciudadanía su influencia en el desarrollo
del sector. Formar a la ciudadanía en la cul-
tura de una alimentación sana y definir las
bases para una agricultura ecológica.

Para poner en marcha este proceso es ne-
cesario implicar tanto a los productores y
baserritarras de la comarca, como a, con-
sumidores locales (este grupo es muy va-
riado y en el estás incluidas las personas
consumidoras directas, el comercio y las
tiendas de alimentación, y otras como
agroturismos, hoteles, servicios turísticos,
restaurantes, residencias, colegios, etc.), así
como la aportación de agentes políticos y
técnicos de la comarca.

Este proyecto se pretende abordar en tres
fases, en una primera se abordará el diag-
nóstico para poder promover el consumo
de alimentos locales y la dinamización de
los agentes implicados. En la siguiente se
afrontará la definición y puesta en marcha
de la estrategia. Y en una tercera, la sociali-
zación y sensibilización de las diferentes

actuaciones para promover el consumo de
alimentos locales.

Durante estas fases, las personas produc-
toras, consumidoras y los diferentes agen-
tes políticos y técnicos definirán a través de
dinámicas participativas la presencia, el
impacto y los retos de la alimentación local
en la comarca. Se creará una estrategia
común para la comarca identificando las
claves para que el primer sector pueda so-
brevivir como sector económico y las ac-
tuaciones necesarias para promover el
consumo de alimentación local. Para que
este impulso tenga incidencia real en el pri-
mer sector es necesario definir una cam-
paña de sensibilización y socialización.
Además de tener en cuenta el fortaleci-
miento del primer sector en esta fase socia-
lización se debe incidir, desde una visión
integral, en el papel del consumo de ali-
mentación local,  remarcando, los aspectos
positivos desde el punto de vista social,
económico y medioambiental.

Las duras tormentas sufridas en los últimos días de
junio afecto de lleno en Samaniego, Leza, Villa-
nueva y Navaridas, acumulando 35 litros de agua.

Aunque todavía no se ha calculado la cuantía de los desper-
fectos ocasionados, afirman que ha ocasionado graves daños
en pequeñas explotaciones. Las personas responsables de
los viñedos realizaran el cálculo del mismo junto con téc-
nico/as para evaluar su posible recuperación. 

En otras localidades alavesas como Zuia y Gorbeialdea se
vieron afectadas por el granizo que afecto duramente a huer-
tas y frutales.

laburrean

La Rioja Alavesa y zonas del noroeste de
Alava duramente afectada por lluvia y granizo
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Bringing farming Back to Nature 

gomendioak

Anbotope agrotxiringoa zabalik!

Ekainaren 21etik zabalik dago Anbotope agrotxiringoa,
Atxondoko igerilekuko taberna. Kudeatzaileek bertako
baserritarrei bultzada emanez, gertuko elikagaien bidez
osatu dute beraien eskaintza. Tabernan edariak hartzeaz
gain bai bazkari zein afari zerbitzua eskaintzen dute egu-
nero. Giro onean otordu paregabeak igarotzeko aukera
beraz Atxondon ireki berri dena.
Informazio gehiago: Facebook: Anbotope Agrotxiringoa

El puerro; Manual para su cultivo en agricultura
ecológica.

Incluido en la colección de monograficos de Ekonekazaritza, este primer
número dedicado al cultivo ecológico del Puerro.

«Según algunos botánicos el puerro procede del Allium ampeloprasum 
L. (AJO DE ORIENTE),  una  especie  silvestre, común y muy diversa ex-

pandida por el sur  de  Europa,  norte  de  Africa, Turquía e Irán, donde
crece en terrenos no  cultivados,  bosques  de  pinos,  acantilados y costas
arenosas.

Antiguos escritos ya evocaban a esta hortaliza, y el naturalista romano
PLINIO menciona su cultivo a comienzos de nuestra era. Su valor energé-
tico es más bien bajo, sin embargo posee virtudes dietéticas y depurativas.»

El New York Times ha publicado un interesante artículo de opinión promoviendo la
agroecología, reconociendo el papel de La Vía Campesina en su masificación. Como
parte del proceso continuo de agroecología ser cada vez más conocido, el artículo es
un buen recordatorio de cuán importante es continuar defendiendo la agroecología
campesina por la soberanía alimentaria.
De la mano de Daniel Moss y Mark Bittman.  Daniel Moss es director ejecutivo del
Fondo de AgroEcología, que respalda las prácticas y políticas agroecológicas. Mark
Bittman, ex columnista de The New York Times, es profesor en la escuela de salud
pública en Mailman, Columbia.
«La agroecología es más que un conjunto de técnicas limpias: es un espíritu que alienta
a definir lo que un sistema alimentario realmente debería ser»
Leer articulo completo: https://www.nytimes.com/2018/06/26/opinion/farming-organic-
nature-movement.html
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MERKATUA
SALGAI - SE VENDE
Behi asturiarra eta 5 hiletako izkoa
salgai Tolosaldean. 688.89.40.54
Bi-hiru urteko txakur gazteak
dauzkagu Ataunen. 617866334
Carro esparcedor JD 5toneladas.
652709723
Venta de 4000m2 de finca con
frutales, junto al río Arga (Zona Tafalla)
13.000€. 650428982
Venta finca rural, Muxika. Separado en
dos parcelas (7400m2 y 3800m2)
660809680
Se venden 30 cabras. 616166509
Gaztainazko estakak, eskuz eginak
690032104- 606500270
Novillo Pirenaíco 14meses, con carta,
manso y sin cuernos 649660154
Belar takoiak salgai. 608677606
Vendo tractor John Deere, modelo
1020, con rotavator. Preparado para
invernadero. 946814556, llamar al
mediodía
800 kilo ilarra (guisante) salgai,
ekologikoa. 650464410
500 litroko DeLaval esne tankea
salgai. 625022559
Vendo camión ganadero de 3.500
kilos y dumper Ausa. 649428299
Se vende todo terreno Land Rover
Discovery. Año 2000. Ruedas nuevas.
290.000 km. 5.500 euros. 628440381
30 ardi latxa salgai, kumea egiteko.
606172989
Se venden bolas de hierba ensiladas.
Fácil de cargar. 649840506
20 ardi mutur gorri salgai. 688682308
Pasquali traktorea salgai. 21 CV.
Remolkea, goldea eta rotabatorragaz.
946253266
Remolke 2 salgai. Bata 4 tonakoa eta
bestea 1,5 tonakoa, bolkete
hidraulikoarekin. Biak
domumentazioarekin. 690367629
Alquilo caserío con carretera, agua y
luz con generador. Huerta y opción de
más terrenos. precio: 225 euros al
mes. 682394124 - 946731569
Se vende remolque de tractor de 5
toneladas con tracción. Freno y
volquete hidráulicos. 3.000 euros.
682394124 - 946731569 
Se vende terreno de 10.000 metros
cuadrados en Gamiz. Posibilidad de
inicar explotación agraria. 685703231

14 zaldiko Pasquialia salgai, arranke
eta guzti. 695769275
Rulo suspendido en muy buen estado
por no utilizar. Anchura de 2m más
acople. Zuia (ARABA) Precio 650€.
636369361
Se venden terneras y terneros
pasteros. Limousin. Con carta.
633177715
Behi satsa oparitzen da. Se regala
basura de vaca. En Arrankudiaga.
688665848
Segadora de mano de gasolina marca
BCS. Motor Honda. Peine de 1,30,
658746649.
Berralari buelta emateko eta lerroan
jartzeko aperoak. 628041526
Belar siku bolak salgai. 628041526
Tractor agrícola de cadenas con
desbrozadora. Tipo oruga. 658746649
Se venden bolas de hierba seca y
bolas de silo. 685707492
Gurdia salgai. 4 metro luze eta 2
zabal. Alde bakoitzean bina gurpilekin.
695769275
Belar fardoak saltzen dira
Durangaldean.Tlfno: 615 737 123
80 CVko Case traktorea salgai. Pintxo,
pala eta kabinarekin. 695769275
Vendo autocargadorda marca Comesa
de carga trasera, trabaja con su
tracción. Trabaja con tractor Pasquali
de 38cv. 657791863
Euskal txerriaren txerrikumeak salgai.
685784841
Motocultor nuevo Agria 7710GRV con
motor de gasolina Honda GX 270.
2.400 euros. Nuevo. 605744515
Se vende casa nueva con huerta en la
zona de Tafalla. 113000 euros.
650428982
Se venden novillos Aberdeen-Angus
puros con carta o pedigree.
659159507
Belar lehorra, bolak, pakoiak eta siloa
salgai. Aterpean gordeak. 659 132 094
Suzuki Bandit 400cc eta Honda
Panaeuropean 1.100 cc. 658746649
Se vende segadora acondicionadora
Celia 270. 615704960
Se venden fardos de viruta seca para
camas, sin polvo, paletizado. Buen
precio. 669720290
Vendo tanque de leche de 500 litros y
picadora de carne industrial. Los dos
como nuevos. 617972209
Se venden potros españoles, machos

y hembras. Capa alazán negro y
castaño. Excelentes orígenes.
635738805
Se vende tractor agrícola de cadenas.
609458243
Se venden 15 ovejas, 15 corderos y
un tanque de leche de 150 litros.
616918239
Se ofrece terreno para alquilar en
Erandio. 3 hectáreas, para ganadería
o agricultura. 615715192
Se vende caserío con pabellón de
ganado con 12 hectáreas. Zona de
Bermeo-Bakio. 635735988 -
699765630
Zekor bi salgai, 6-8 hilabetekoak.
Limousinak, kartadunak. 633177715
Se vende tanque de leche con motor.
Funciona. 617972209
Ardi ltaxak saltzen dira. 638403923
Se venden dos volteadoras Khun de 4
rotores, de 3,80 metros y 4,20 metros.
676517787
Saltzeko, «dessileuse» bat, 1,6
m3koa. Estatu onean. 500 euro inguru.
(00-33) 680-68-81-03
Saltzeko esne tanka, Japy markakoa,
1700 litro. Garbitze automatikoa.
Estatu onean. (00-33) 632-30-76-53.
Ahuntzak eta urte beteko aker
murtziarra salgai. 686230420
Se vende hierba seca y bolas de silo.
Están bajo cubierto. Belar bolak salgai,
lehorra eta siloa. 659132094

Ardi moztaileak. Joxe. 659262747
Se venden tarros de vidrio de todos
los tamaños para conservas. También
vinagre para encurtidos. 636451563
Se venden 4 yeguas. 1 Apoloosa con
cría, 1 española con carta y una
angloárabe con carta). 658746649
Se vende alfalfa ecológica. En pelets
(19% proteína) y en rama. 629204215
Se venden gallinas, gallos y polluelos.
686 149 250
8.000 metroko terrenoa salgai, 4.000
metroko inbernadero multiarekin.
Tolosaldean. 661074820
Se vende caserío en Getxo. 2 Plantas,
90 metro cuadrados. 1 hectárea de
terreno soleado junto al río.
650155841 - 649563720
Vendo NISSAN NAVARA. 5.000€.
699300342
Se vende forraje en fardo pequeño.
Paja, hierba y alfalfa. Buena calidad.

Puesto en destino. Económico.
669720290
Se vende granja en Getxo, a 3 kms de
la Avenida de Los Chopos. 4000m2
terreno con un edificio de 1.560 m2.
Urge vender, precio a convenir. 651
881 195
Se venden sementales y novillas para
madres con alta genética. 629469452.
Se venden estacas de acacia y
alambre ganadero. Se hacen cierres y
limpieza de terreno. Tlf 666 583 478
Vendo superpuesta calibre 410 nueva.
550 €. 946731120
Segadora hilegadora marca ALFA.
685735886
Se vende nave ganadera de 60x20m,
apta para cualquier actividad agraria.
615137323 leyplaza80@hotmail.com
Se venden fardos de paja de cebada,
de 6 cuerdas, metidos en almacén.
679485712–626496393
Venta de casa a estrenar en Navarra,
121.000 euros con huerta. 650428982

EROSTEKO - COMPRA

Golda SAME delfino 35 de segunda
mano. 94 616 64 86
Se compra o alquila terreno para
pastos de ganado. 616166509
Se compra tanque de leche 150-200 l.
No importa que el motoir no funcione.
653019379
Se compra estructura de invernadero
tipo tunel. 691210034
Arrazola eta Axpe inguruan landak
errentan hartzeko prest. 662 005 579
LANA - TRABAJO

Se realizan trabajos forestales. Cierres,
desbroces, plantaciones... 688859554
688859553
Limpiezas de chimeneas, estufas,
cocinas económicas, calderas de
calefacción, etc. Urko 605770754
Se ofrece pastor para vacas, ovejas y
cabras. 38 años, navarro. Interesad@s
llamar a 618 04 65 70 (Pedro).
Langile bila: Esne behi ikuiluan lan
egiteko, makinariarekin esperientzia.
Nafarroan.  646376547
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